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Nic już nie będzie takie samo, pod warun-
kiem, że uda nam się przetrwać. To chyba 
obecnie najczęściej wygłaszana opinia 
na temat bieżących wydarzeń na świecie. 
COVID-19 z ogromna mocą uderzyła 
w znany nam świat zmuszając do mniej 
lub bardziej restrykcyjnych działań. 
 

 
Sytuacja jest faktycznie bez precedensu. Ze 
względu na zasięg i konsekwencje. Kryzys finan-
sowy sprzed 11 lat był gdzieś daleko od naszych 
domów. Jakiś bank upadł, jakiś trzeba było ura-
tować setkami miliardów,  jacyś inwestorzy stra-
cili swoje oszczędności inwestując w instrumen-
ty finansowe, których nie rozumieli. Większość 
ludzi nie odczuła jego skutków, mieli pracę, fir-
my działały, sklepy były otwarte. Dzisiaj cios za-
dany został w sferę realna gospodarki, jak to mó-
wią ekonomiści. Realną  czyli w nas. Firmy sta-
nęły, handel zamarł, funkcjonują tylko sfery niez-
będne do życia. Miliony siedzą w domu zastana-
wiając się jak długo to potrwa i co będzie jak nie 
będzie pracy i środków do życia. Jak zapłacić ra-
chunki, spłacić kredyty. 
 

Przy okazji mamy także natłok spekulacji 
i prób przewidywań jak to będzie kiedy wszyst-
ko się skończy. I tak jak napisałem na wstępie 
przeważają opinie, że już nie będzie tak samo, że 
normalność będzie inna, zupełnie inna i c którzy 
się w niej nie odnajdą przegrają. Przeniesiemy się 
z pracą do domu, zakupy będziemy robić w sie-
ci, wszystko załatwiać przez internet. Że zmianie 
ulegną relacje międzyludzkie, ale tutaj są wśród 
autor ów rozbieżności w jakim kierunku się po-
toczą, czy się zacieśnią, czy się rozluźnią, czy sta-
niemy się dla siebie lepsi czy gorsi. 

 
Osobiście wątpię abyśmy przeszli diametral-

na metamorfozę w podejściu do siebie, do życia, 
do gospodarki. Będziemy dla siebie tacy sami  jak 
do tej pory, ani mniej ani bardziej ufni, dobrzy czy 
źli, współczujący czy obojętni. Nie nastąpi  nowa 
era po epidemii, gospodarka nie przeniesie się 
do sieci, a praca na wideołącza. Świat w zdecydo-
wanej większości sfer codzienności  wróci na ster 
tory. Będziemy chodzić do galerii handlowych 
na tradycyjne zakupy bo to lubimy, do pracy 
w biurach bo tam się łatwiej skupić na obowiąz-
kach, będziemy latać na wczasy, wypoczywać 
w miejscach, w których wcześniej wypoczywa-
liśmy, zatrzymywać się w hotelach, chodzić 
do knajp i restauracji, na koncerty i imprezy. Bi-
znes będzie funkcjonował jak do tej pory, w rea-
lu, nie w wirtualnym świecie.  Zmieni się w ja-
kimś tam stopniu podział światowych sił, ktoś 
straci pozycję gospodarczą, ktoś zyska.  

 
Oczywiście udział e-sfery w jakim stopniu się 

zwiększy. Część handlu się przeniesie 
do internetu, wzrośnie udział operacji finanso-

Edytorial
wych on-line, ale rewolucja to z pewnością nie 
będzie. Szybko przejdziemy do porządku dzien-
nego nad epidemią. Do świata nie przygotowa-
nego na takie wstrząsy, bez odpowiednich rezerw 
strategicznych  na czarną godzinę, tylko z zapew-
nieniami że takowe są, żyjącego z dnia na dzień. 

 
To właśnie jest najbardziej uderzający wnio-

sek, jak kruchy jest cały światowy ład, porządek 
lub jego poczucie, które sobie zbudowaliśmy. I nie 
chodzi to o konflikty zbrojne, bo te są w naszej 
naturze. Chodzi o  kompletną bezbron-
ność, może bardziej bezradność, a jesz-
cze trafniej zaniechanie i odsuwanie 
do siebie możliwości zachwiania 
równowagi. Cały świat żyje i konsu-
muje z dnia na dzień, zarówno 
w skali gospodarstw domowych, 
biznesu czy państw. Epidemia po-
kazała jak bezbronna jest współ-
czesna gospodarka i my sami. Wy-
starczy kilka tygodni zastopowa-
nia gospodarki i cały system się 
sypie. Padają nawet największe 
firmy, najbogatsze kraje muszą 
się zadłużać aby nie upaść. Więk-
szość ludzi nie ma żadnych osz-
czędności aby przetrwać chociaż 
miesiąc bez dochodów.  Tak sa-
mo “gołe” okazały się firmy.  

Pocieszające jest to, że im 
gwałtowniejszy upadek tym 
wyższe odbicie.  

 
W  przypadku naszego kraju 

oby nie okazało się, że z powodu 
naszej wyjątkowości, epidemia 
potrwa  u nas najdłużej i kiedy inni 
już się podniosą , my dalej bohater-
sko będziemy walczyć. 

Jacek Klein 
redaktor wydawca „Strefy Biznesu” 
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(6) 
TOP 10 
Najbogatsi Polacy wed-
ług “Forbesa”. mamy 
już 56 miliarderów. 

(12-14) 
Nowe inwestycje 
lokują się w centrum 
i na obrzeżach aglo-
meracji 
Przegląd planowanych 
i rozpoczętych inwesty-
cje w biurowce na tre-
nie Trójmiasta 

(19) 
Polska przygotowuje 
się na powrót do biu-
rowców 
Trwają przygotowania 
do odmrożenia gospo-
darki. Do biur wrócą 
pracownicy, ale na ra-
zie warunki pracy bę-
dą inne. 
 
(26-27) 
Jak mocno COVID-19 
zachwieje planami 
branży hoteli?  
Do końca 2021 roku 
miało powstać 13 tys. 
nowych pokoi hotelo-
wych. Dzisiaj wiadomo 
juz, ze te plany się nie 
ziszczą. Nie wiadomo 
tylko jak bardzo rozminą 
się z trudną rzeczywi-
stością. 

Spis treści
  2020 | NR 02 (24)

Branża lotnicza 
zacznie odrabiać 

straty w 2021 r.

Większość 
inwestycji toczy 

się zgodnie 
z planami

(24-24)
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Biurowce                                
rosły jak 

na drożdzach

(8-10)

(28-31) 
Odpowiedzialna 
i pomocna strona 
biznesu ujawniła 

się z dużą siłą 
w obliczu zagro-

żenia. 
 

(32-34) 
Ropa naftowa. 

Czarne złoto któ-
rego nikt dzisiaj 

nie chce.  
Tak bardzo, że jej 
ceny spadły poni-

żej zera. 
 

(36-38) 
Biliony dolarów 

i euro na ratowa-
nie gospodarek 
i miejsc pracy.                   

Takiego pompo-
wania pieniędzy 
jeszcze w historii 
świata nie było. 

B

Na okładce Agnieszka Zglinicka, 
dyr. Działu Relacji z Rezydentami 
OBC. Fot. mat. prasowe
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50
mld USD może kosztować światową 
turystykę w 2020 r. epidemia 
koronawirusa – szacuje Światowa 
Organizacja Turystyki. Najbardziej 
narażone na straty są regiony Azji.

54%
ofiar nadużyć w przedsiębiorstwach 
spotkało się z korupcją i łapownictwem, 
a z oszustwami księgowymi 49 proc.  
– wynika z badania przeprowadzonego 
przez firmę doradczą PwC. 

500 
zł ma nominał złotej monety z wizerun-
kiem króla Zygmunta III Wazy, którą NBP 
wyemitował w styczniu z cyklu „Skarby 
Zygmunta Augusta”. Wyemitowano 
także monetę srebrną o nominale 50 zł.

541,2
mln zł netto zarobił na koniec stycznia 
2020 r. sektor bankowy, więcej o 295,7 
mln zł (o 120 proc. rdr) wobec wyniku 
na koniec stycznia 2019 r. – poinformo-
wała Komisja Nadzoru Finansowego. 
16 banków (12 komercyjnych i 4 spół-
dzielcze) wykazało łączną stratę 
w wysokości 226,8 mln zł. Banki te 
miały ok. 12,7 proc. udział w aktywach 
sektora. Pozostałe banki  wykazały 
łącznie zysk w wysokości 699,1 mln zł.

1,95 
mld zł wynosi rekompensa-
ta za utracone wpływy 
z abonamentu RTV dla Te-
lewizji Polskiej i Polskiego 
Radia. Prezydent Andrzej 
Duda podpisał nowelizację 
ustawy 6 marca. 0,79

to wartość indeksu 
rozwoju e-admini-
stracji dla Polski. Li-
derem jest Da-
nia(0,92). Indeks 
najlepszych “cyfro-
wych administracji” 
na świecie prowa-
dzi ONZ. Średnia 
wartość dla całego 
świata wynosi 0,55.

32,25 MLD 
złotych wyniosły w 2019 r. długi firm wobec partnerów 
biznesowych i banków – wynika z danych Rejestru 
Dłużników BIG InfoMonitor oraz BIK.

Liczby
Strefa powitalna

FO
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Newsroom
Strefa powitalna

Odwołany ze stanowiska 14 marca. 
W trakcie swojej pracy w zarządzie 
firmy sprawował nadzór funkcjo-

nalny nad następującymi obszara-
mi działalności Energi SA: zarzą-

dzaniem organizacją i ładem orga-
nizacyjnym oraz wartościami 

i standardami postępowania w gru-
pie kapitałowej; polityką personal-

ną; relacjami instytucjonalnymi; 
nadzorem korporacyjnym i właści-
cielskim; zarządzaniem przez cele; 

komunikacją wewnętrzną; CSR 
i polityką środowiskową.  

Pełnił także obowiązki prezesa 
Energi SA.

DZIAŁ KADR

GRZEGORZ KSEPKO 
były wiceprezes  Energi  SA

 5 lipca 2019 powołany na stanowi-
sko podsekretarza stanu w Mini-

sterstwie Finansów i zastępcy szefa 
Krajowej Administracji Skarbowej. 
Ze stanowiska wiceszefa resortu 

finansów i zastępcy szefa Krajowej 
Administracji Skarbowej odszedł 15 

kwietnia.  
Wczesniej w lutym 2016 został peł-
niącym obowiązki Dyrektora Izby 
Skarbowej w Gdańsku, po prze-
kształceniu w marcu 2017 objął 

fotel dyrektora Izby Administracji 
Skarbowej w Gdańsku. 

Ukończył studia na Wydziale Prawa 
i Administracji Uniwersytetu Gdań-
skiego. Kształcił się podyplomowo 
w zakresie zarządzania służbami 

podatkowymi. 

TOMASZ SŁABOSZOWSKI 
były już  

wiceminister finansów

EPIDEMIA

TRANSPORT ZACIĄGA 
HAMULEC, ALE NADAL 
POPADA W DŁUGI

Wzmożone kontrole na grani-
cach, wielokilometrowe korki, prze-
kroczone czasy pracy kierowców, 
zamknięte fabryki i zakłady produk-
cyjne to problemy, z jakimi boryka 
się dziś branża transportowa. Choć 
sam transport zaciąga hamulec, to 
zadłużenie branży powoli się rozpę-
dza. Na początku lutego br. wynosi-
ło jeszcze 843 mln zł, na koniec 
marca to już 927,9 mln zł. 

Krajowy Rejestr Długów na bie-
żąco monitoruje sytuację w posz-
czególnych branżach. Przewoźnicy 
jako pierwsi odczuli skutki epidemii, 
co może mieć negatywne konse-
kwencje w dalszej perspektywie. 
W Krajowym Rejestrze Długów jest 
wpisanych blisko 25 tys. firm prze-
wozowych, które mają 142 682 
zobowiązania finansowe. Średnie 
zadłużenie w transporcie wynosi  
37 123,58 zł.

PRACA

PRZEZ EPIDEMIĘ NAWET  
2 MILIONY POLAKÓW 
MOŻE STRACIĆ PRACĘ

Epidemia koronawirusa odbija 
się negatywnie na rynku pracy. 
Jeżeli państwo nie zapewni odpo-
wiedniego wsparcia dla firm, nawet 
co piętnasty pracownik – około 2 
mln osób – może stracić pracę. 
Eksperci Personnel Service wskazu-
ją, że będą to głównie zatrudnieni 
na umowy-zlecenia, choć posiada-
jący umowy o pracę też będą zwal-
niani. Najbardziej zagrożeni są pra-
cownicy handlu, bo nawet milion 
straci pracę. Nieciekawie wygląda 
też sytuacja w automotive. Lepiej 
radzi sobie przemysł spożywczy, 
logistyka, nowe technologie 
i budowlanka, choć w przypadku 
tego ostatniego sektora kluczowe 
będą decyzje o nowych inwesty-
cjach. Jeżeli czarny scenariusz się 
sprawdzi, bezrobocie w Polsce 
wzrośnie do nawet 10%.  

– Jeżeli tarcza antykryzysowa 

nie będzie wystarczająco mocno 
skupiona na zachowaniu płynności 
finansowej firm i wsparciu rynku 
pracy, dojdzie do załamania na nie-
spotykaną skalę. W najtrudniejszej 
sytuacji będą zatrudnieni w ramach 
umowy-zlecenia, ale posiadający 
umowy o pracę też nie mogą spać 
spokojnie. Najwięcej zwolnień 
będzie oczywiście w handlu, który 
jako jeden z pierwszych odczuł 
skutki epidemii. Automotive też 
hamuje. Kolejne zapowiadane zam-
knięcia fabryk w Niemczech, będą-
ce wynikiem braku komponentów 
z Hiszpanii i Włoch, praktycznie 
doprowadzą do wygaszenia sektora 
w Polsce na jakiś czas – mówi 
Krzysztof Inglot, prezes Personnel 
Service i ekspert ds. rynku pracy. 

Przemysł spożywczy, logistyka, 
e-commerce i branże nowych tech-
nologii jako jedne z nielicznych 
będą się miały dobrze i nie odczują 
w znaczący sposób skutków epide-
mii. Istnieje wręcz duża szansa, że 
w tych sektorach będzie zwiększa-
ne zarówno zatrudnienie, jak i pro-
dukcja. W dobrej kondycji jest też 
sektor budowlany. 

WYNIKI SONDAŻU UNITED SURVEY DLA RMF FM I „DZIENNIKA GAZETY PRAWNEJ” ZOSTAŁY OPUBLIKOWANE 23 MARCA

SONDAŻ DLA RMF FM I DGP

EPIDEMIA KORONAWIRUSA  
A WYBORY PREZYDENCKIE

71,7 proc. ankietowanych 
uważa, że przewidziana na 10 maja 
I tura wyborów prezydenckich 
powinna zostać przełożona 
w związku z epidemią korona -
wirusa – taki wynik przyniósł son-
daż przeprowadzony przez United 
Survey dla RMF FM i „Dziennika 
Gazety Prawnej”. Wyniki sondażu 
opublikowano 23 marca. 

Za tym, żeby głosowanie odbyło 
się w zaplanowanym terminie, było 
16,1 proc. ankietowanych. 12,2 proc. 
nie miało w tej kwestii zdania. 

Z sondażu wynika, że na naj-
większe poparcie w I turze może 
liczyć Andrzej Duda. Zagłosowałoby 
na niego 42,70 proc. ankietowa-
nych. Na drugim miejscu plasuje się 
Małgorzata Kidawa-Błońska, którą 
popiera 16,60 proc. badanych. 
Lider PSL Władysław Kosiniak-
Kamysz może wg sondażu liczyć  
na 8,7 proc., Krzysztof Bosak (Kon-
federacja) – na 6,6 proc., Robert 
Biedroń (Lewica) – 5,70 proc.  
Szymona Hołownię wybrałoby  
2,9 proc. ankietowanych. 

WYBORY PREZYDENCKIE POWINNY BYĆ PRZESUNIĘTE  

71,7%

I TURA WYBORÓW POWINNA SIĘ ODBYĆ 10 MAJA 

16,1%

NIE MAM ZDANIA W TEJ KWESTII 

12,2%
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Prestiżowy magazyn „Forbes” od lat pub-
likuje rankingi najbogatszych ludzi świata. 
Przygotowuje także zestawienia najbogat-
szych Polaków. Poniżej najnowszy ranking, 
z lutego 2020 roku. W tym roku  podobnie 
jak w ubiegłym, na pierwszym miejscu zna-
lazł się Michał Sołowow. Jego majątek 
oszacowano na 15,6 mld złotych (rok temu 
miliarder miał 13,3 mld zł). Drugą pozycję 
w rankingu magazynu utrzymał twórca Pol-
satu, Zygmunt Solorz-Żak z 12 miliardami 
zł (rok temu 10,01 mld zł). Trzecie miejsce 
na podium zajął w tym roku Jerzy Starak, 
którego majątek wzrósł z 6 do 9,6 mld zł  
(w roku ubiegłym na trzecim miejscu znaj-
dowało się rodzeństwo Dominika i Seba-
stian Kulczykowie). W pierwszej dziesiąt-
ce w tym roku znalazło się dwoje debiutan-
tów – Maciej i Małgorzata Adamkie wiczo -
wie oraz Marcin Iwiński. Wypadli z niej Da-
riusz Miłek (rok temu na 7. pozycji) oraz 
Bogdan i Elżbieta Kaczmarkowie (w 2019 
roku na 10. miejscu).                                                                                           

MICHAŁ SOŁOWOW 

1 Majątek: 15,6 mld złotych. Właściciel ta-
kich spółek jak Synthos, Cersanit czy 
Barlinek. Z powodzeniem restruktury-

zuje kupowane przez siebie firmy. Jego pierw-
szym biznesem, założonym w 1988 roku, była 
spółka budowlana Mitex, którą po wprowadze-
niu na giełdę w 1999 roku, sprzedał w 2002 fran-
cuskiej grupie Eiffage. Sołowow działał także 
w branży medialnej, był m.in. właścicielem „Prze-
kroju”, „Życia Warszawy”, „Echa Dnia” i kieleckiej 
rozgłośni radiowej – Radio Tak. Obecnie Sołowow 
koncentruje się na energetyce i zielonych tech-
nologiach. „Forbes” wskazał, że miliarder chce in-
westować w farmy wiatrowe na Bałtyku oraz zbu-
dować w Polsce pierwszą elektrownię atomową 
nowej generacji. W jego planach jest też stworze-
nie syntetycznego kauczuku, z którego będzie 
można wyprodukować zieloną oponę. Trzykrot-
ny wicemistrz Europy w rajdach samochodo-
wych. 

                                                                                                                          
ZYGMUNT SOLORZ-ŻAK  

2 Majątek: 12 mld złotych. Właściciel 
przedsiębiorstw działających na ryn-
ku mediów, telekomunikacji i finan-

sów, założyciel Telewizji Polsat. Jest właścicielem 
sieci komórkowej Plus. Solorz-Żak kontroluje tak-
że Zespół Elektrowni Pątnów-Adamów-Konin. 
Posiada też udziały w Asseco. Miejsce w poprzed-
nim rankingu: 3 (10,01 mld zł). 

JERZY STARAK 

3 
Majątek: 9,6 mld złotych. Działa 
w branży spożywczej i farmaceutycz-
nej. Jest większościowym udziałow-

cem Polpharmy. Posiada udziały w Zakładach 
Tłuszczowych Kruszwica i Herbapolu. Urodzo-
ny w Cieszynie. Miejsce w poprzednim rankin-
gu: 5 (6 mld zł). 

DOMINIKA KULCZYK 

5 Majątek: 6,9 mld złotych. 
Przedsiębiorczyni i inwestorka, ak-
tywna również w obszarze filantro-

pii (prezes zarządu i współzałożycielka Kulczyk 
Foundation, wspierającej inwestycje społeczne 
w krajach rozwijających się). Córka Grażyny i Ja-
na Kulczyków (Jan Kulczyk był przez lata najbo-
gatszym Polakiem). Siostra Sebastiana Kulczyka 
(na 6. miejscu rankingu „Forbesa”). Dominika Kul-
czyk jest największym akcjonariuszem giełdo-
wej spółki Polenergia, której najważniejszym  
przedsięwzięciem jest budowa morskich farm 
wiatrowych na Bałtyku. 

SEBASTIAN KULCZYK            

6 Majątek: 6,6 mld złotych. Drogi bi-
znesowe rodzeństwa Kulczyków się 
rozeszły. Sebastian posiada pakiet 

kontrolny Ciechu, udziały w Autostradzie Wielko-
polskiej, portfel akcji spółek wydobywczych szu-
kających paliw i surowców na całym świecie. 
Miejsce w poprzednim rankingu: 3 (6,8 mld zł). 

ZBIGNIEW I MATEUSZ 
JUROSZKOWIE 

7 
Majątek: 3,7 mld złotych. Zbigniew 
Juroszek to człowiek, który stoi za fir-
mą specjalizującą się w budownictwie 

mieszkaniowym, biurowym i handlowo-maga-
zynowym Atal (siedziba w Cieszynie), natomiast 
jego syn Mateusz zarządza zakładami 
bukmacherskimi Star-Typ Sport (STS). Miejsce 
w poprzednim rankingu: 9 (3,5 mld zł). 

MACIEJ I MAŁGORZATA 
ADAMKIEWICZOWIE 

8 
Majątek: 3,5 mld złotych. Małżeństwo 
debiutuje w pierwszej dziesiątce ran-
kingu. To właściciele polskiej firmy far-

maceutycznej Adamed (580 produktów nowej 
generacji). Miejsce w poprzednim rankingu: 14 
(2,29 mld zł). 

MARCIN IWIŃSKI 

9 
Majątek: 3,4 mld złotych. Wiceprezes 
i jeden z założycieli CD Projekt. Polski 
producent gier znalazł się na przygo-

towanej przez agencję Bloomberg prestiżowej 
liście 50 spółek, które szczególnie warto obser-
wować w 2020 roku. Miejsce w poprzednim ran-
kingu: 13 (2,3 mld zł). 

PAWEŁ MARCHEWKA 

10Majątek: 3 mld złotych. Firma Mar-
chewki – Techland – to druga 
po CD Projekcie polska firma zaj-

mująca się produkcją gier wideo. Techland wy-
produkował między innymi gry „Dead Island” 
i „Dying Light”. Obecnie firma koncentruje się 
na drugiej części gry „Dying Light”. Budżet pro-
dukcji wynosi kilkaset milionów zł. Miejsce w po-
przednim rankingu: 8 (3,5 mld zł). 
 
Oprac. na podstawie „Forbesa”

TOMASZ BIERNACKI 

4 Majątek: 8,1 mld złotych. To twórca 
dynamicznie rozwijającej się sieci 
sklepów spożywczych Dino. Biznes 

zaczynał od jednego sklepu w rodzinnym 
Krotoszynie. Na koniec 2019 r. do Dino należało 
1218 sklepów, a od momentu debiutu na giełdzie 
akcje sieci zdrożały czterokrotnie. Miejsce w po-
przednim rankingu: 6 (5,95 mld zł). 

NAJBOGATSI  
POLACY  WEDŁUG 

„FORBESA” 
 W Polsce znów przybyło 

miliarderów.  
W 2020 roku jest  

ich już 56. W ubiegłym 
było ich 42, a dwa lata 

temu – 37.   
Oto lista najbogatszych 

Polaków AD 2020  
według „Forbesa”    

Michał Sołowow
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AUDIO

NOWE 
SŁUCHAWKI 
SENNHEISERA

Na polski rynek tra-
fiły nowe słuchawki 
Sennheisera - HD 450 
BT i HD 350 BT. To słu-
chawki wokółuszne, 
bezprzewodowe i nie-
mal identyczne. Model 
HD 450BT wyposażo-
ny jest w system akty-
wnej redukcji szumów. 

Słuchawki wyposa-
żono w moduł Blue-
tooth 5.0, obsługują 
ponadto wysokiej 
jakości kodeki (AAC, 
AptX i AptX Low La-
tency), a brzmienie 
dostosować można 
dzięki korektorowi 
w aplikacji Sennheiser 
Smart Control. Przy  
pomocy dedykowa-
nego przycisku uru-
chomić można inte-
rakcję z Siri lub Asy-
stentem Google. Aku-
mulatory zapewniają 
do 30 godzin działa-
nia. Jest szybkie łado-
wanie. Model HD 350 
BT kosztuje 429 zł, 
a HD 450BT - 769 zł.
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SMARTFONY

TWARDZIEL 
HAMMERA

Polska marka 
Hammer wprowadziła 
na rynek wzmocniony 
smartfon - Energy 2. 
Ma 5,5-calowy ekran 
i akumulator 5000 
mAh. Spełnia normy 
IP68 oraz IK05. Mo-
del pracuje pod kon-
trolą systemu Android 
9 Pie. Cena: 699 zł.

PREMIERA

SMARTFONY XIAOMI 
Z APARATEM SAMSUNGA

Xiaomi zaprezentowało swoje nowe, flago-
we smartfony - Mi 10 oraz Mi 10 Pro. Oba urzą-
dzenia posiadają 6,67-calowe ekrany OLED 
(2340 x 1080 p) z częstotliwością odświeżania 
90 Hz, najnowsze procesory Qualcomma - 
Snapdragony 865, obsługują 5G, Wi-Fi 6, mają 
od 256 do 512 GB pamięci wbudowanej oraz 
8/12 GB pamięci RAM. Głównym elementem 
poczwórnych aparatów jest 108-megapikse-
lowy sensor Samsunga z możliwością rejestro-
wania wideo w 8K. Mi 10 Pro ma akumulator 
o pojemności 4500 mAh, Mi 10 - 4780 mAh. 
System to Android 10/MIUI 11.

PROCESORY

JESZCZE    
WIĘCEJ MOCY 
OD AMD

AMD wprowadziło 
na rynek 64-rdzenio-
wy, 128-wątkowy pro-
cesor Ryzen Threadri-
pper 3990X. Według 
producenta, to kamień 
milowy w historii PC 
i sprzęt, który redefi-
niuje to, co można 
robić na komputerze 
klasy HEDT. Zaprojek-
towano go z myślą o  
renderingu 3D, wideo 
oraz tworzeniu i ob-
róbce efektów graficz-
nych. Cena: 3990 dol.

WEARABLES

MONITORUJE 
PRACĘ SERCA

ScanWatch firmy 
Withings to połącze-
nie klasycznego zegar-
ka ze smartwatchem. 
Monitoruje m.in. pracę 
serca, mierzy puls, 
wykrywa senny bez-
dech. Na rynek trafi 
w drugim kwartale, 
w cenie 249 (38 mm) 
i 299 euro (42 mm). 

TARGI ODWOŁANE

MOBILE WORLD CONGRESS 
PRZEGRAŁ Z WIRUSEM

Mobile World Congress 2020, który miał 
się odbyć w dniach 24-27 lutego w Barcelonie, 
został odwołany. To pierwszy taki przypadek 
w ponad 30-letniej historii targów. 

Zanim zapadła decyzja o odwołaniu tego-
rocznego Mobile World Congress, z udziału 
w imprezie wycofało się ponad 30 firm. Naj-
pierw na taki krok zdecydowało się LG. „Decy-
zja ta eliminuje ryzyko narażenia setek pra-
cowników LG na podróże międzynarodowe, 
które już teraz stały się bardziej restrykcyjne, 
ponieważ wirus nadal rozprzestrzenia się poza 
granicami kraju” - można było przeczytać 
w oświadczeniu koreańskiego producenta. 
Wkrótce na taki ruch zdecydowały się między 
innymi także Ericsson, Nvidia, Sony, Amazon, 
Intel, Cisco, Nokia (HMD Global), Vodafone czy 
Facebook. W tej sytuacji organizator targów - 
GSM Association, odwołał wydarzenie, zapo-
wiadając jednocześnie MWC na rok 2021. 
Dodajmy, że straty (nie tylko organizatora, ale 
i miasta) wynikające z odwołania targów osza-
cowano na około pół miliarda euro. 

Grzegorz Lisiecki

NOWY TABLET

MEDIAPAD M6 Z HUAWEI 
MOBILE SERVICES

Tablet Huawei MediaPad M6 z ekranem 
o przekątnej 10,8 cala, procesorem Kirin 980 
i czterema głośnikami Harman Kardon trafił 
na polski rynek. Urządzenie ma 64 GB pamięci 
(plus slot na kartę microSD) i 4 GB RAM, działa 
na Androidzie, ale zamiast usług Google oferuje 
usługi Huawei. Wspiera rysik M-Pen, który ma 
trafić na rynek w marcu. Tablet kosztuje 1599 zł.
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BIUROWCE 
ROSŁY                      
JAK NA  
DROŻDŻACH. 
ZBLIŻAMY 
SIĘ DO 1 MLN 
METRÓW

TEKST: MATEUSZ TKARSKI

Ubiegły rok dla 
trójmiejskiego rynku 
biurowego był kolejnym  
bardzo dobrym. 
Oddanych zostało kilka 
spektakularnych 
inwestycji. Pojawili się 
kolejni światowi 
rezydenci. Wskaźnik 
pustostanów był 
najniższy pośród 
największych miast. 
Pierwszy kwartał tego 
roku był równie udany.

FOT. PRZEMEK ŚWIDERSKIO



Rynek biurowy teraz i w przyszłości
Temat wydania

S
kumulowane zasoby powierzchni 
biurowej w polskich miastach re-
gionalnych na koniec 2019 roku 
po raz pierwszy w historii były 
większe niż zasób powierzchni biu-
rowej w Warszawie (5,59 miliona 
metrów kwadratowych) i wyniosły 
5,61 miliona metrów kwadrato-
wych. W regionalnej Polsce przy-

bywa zdecydowanie więcej biur niż w stolicy. 
W 2019 roku regiony zyskały ponad 547 tys. 
mkw. nowoczesnej powierzchni, podczas gdy 
Warszawa ponad trzy razy mniej - 162 tys. mkw. 
Całkowity zasób nowoczesnej powierzchni biu-
rowej na dziewięciu największych rynkach biu-
rowych w Polsce (Warszawa, Kraków, Wrocław, 
Trójmiasto, Górnośląsko-Zagłębiowska Metro-
polia, Poznań, Łódź, Lublin i Szczecin) osiągnął 
na koniec 2019 roku blisko 11,2 miliona mkw., 
co w porównaniu do ubiegłego roku daje blisko 
8 proc.  wzrost całkowitego zasobu nowoczes-
nej powierzchni biurowej - wynika z podsumo-
wania międzynarodowej firmy doradczej 
Cushman & Wakefield. 

Największymi regionalnymi rynkami biuro-
wymi pozostały Kraków  Wrocław oraz Trójmia-
sto. Kolejnymi rynkami, które rywalizują o mia-
no piątego największego rynku biurowego 
w Polsce, są Poznań, Katowice oraz Łódź. 

- Rynek regionalny w końcu wyrósł ponad 
poziom stolicy. Warto wyróżnić pierwszą trój-
kę. Kraków dobija do poziomu prawie 1,5 mln 
mkw. powierzchni biurowej, Wrocław ma 1,2 

mln mkw., a Trójmiasto depcze im po piętach, 
zbliżając się do prawie 900 tys. mkw - mówi Ka-
mil Tyszkiewicz, dyrektor regionalny w Dziale 
Wynajmu Powierzchni Biurowych w CBRE 

Najemcy w 2019 roku wynajęli łącznie 1 570 
500 mkw., co jest wartością rekordową od po-
czątku prowadzenia statystyk. Do najbardziej 
aktywnych rynków możemy zaliczyć Warsza-
wę, Kraków, Wrocław oraz Trójmiasto, w któ-
rych udział we wszystkich transakcjach zawar-
tych na analizowanych rynkach wyniósł odpo-
wiednio 56 proc., 17 proc., 8 proc.  oraz 6 proc. 

- Popyt na powierzchnie biurowe w Warsza-
wie był generowany przez najemców z sektora 
bankowego, telekomunikacyjnego oraz IT. Z ko-
lei czynnikiem wpływającym na rozwój rynków 
regionalnych jest ciągły rozwój sektora usług 

dla biznesu - podsumowuje Jan Szulborski, kon-
sultant w dziale Badań i Doradztwa, Cushman 
& Wakefield. 

Trójmiejski rynek wyróżnił się pod jednym 
względem. Poziom pustostanów na najwięk-
szych rynkach   osiągnął średnią wielkość pra-
wie 9 proc. i był o 0,2 pp. wyższy niż rok wcześ-
niej. Zaledwie 4,9 proc. to niewynajęte po-
wierzchnie  w Trójmieście w porównaniu do  
np. 12,5 proc. we Wrocławiu. Podczas gdy w War-
szawie wskaźnik pustostanów wynosi tylko 7,8 
proc., we Wrocławiu niewynajętej powierzch-
ni jest całe 13 poc.. Kraków, Poznań i Łódź mają 
po 11 proc. wolnej powierzchni biurowej, a Lub-
lin 9 proc. Najtrudniej o nowoczesną powierzch-
nię w Trójmieście, co świadczy o niespotykanej 
jak dotąd skali popytu na biura w nadmorskiej 
aglomeracji. 

Według najnowszego raportu firmy Cresa 
Polska „Occupier economics: Rynek biurowy 
w Trójmieście w 2019” wolumen transakcji naj-
mu w całym 2019 roku wyniósł ponad 100 000 
mkw., co stanowi rekordową wartość w historii 
trójmiejskiego rynku biurowego. To jednocześ-
nie o 3 proc. więcej w porównaniu ze średnią 
roczną z lat 2015-2019. 

Tempo wzrostu ponad  
10 proc. średniorocznie 

 W 2019 roku rynek trójmiejski cieszył się naj-
większą w historii popularnością wśród najem-
ców.  - Ze względu na położenie regionu, naj-
więcej umów zostało tu podpisanych jjj 

Wizualizacja biurowca Officyna II w Gda ńsku Wrzeszczu
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840 
tys. mkw. nowoczesnej 
powierzchni biurowej ofe-
ruje Trójmiasto, będąc 
czwartym pod tym wzglę-
dem rynkiem w kraju      
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Rynek biurowy teraz i w przyszłości
Temat wydania

przez firmy z sektora transportowe-
go. Warto wspomnieć także znaczący udział 
sektora bankowego. Najemcy mogą liczyć 
na możliwość wynajęcia powierzchni biuro-
wych w bardzo interesujących architektonicz-
nie lokalizacjach – mówi Michał Rafałowicz, dy-
rektor regionu pomorskiego w firmie Cresa Pol-
ska. 

W czwartym kwartale 2019 roku rynek biu-
rowy Trójmiasta powiększył się o prawie 40 
000 mkw. W całym ubiegłymroku, jak odno-
towaliśmy wczesniej, najemców znalazło po-
nad 100 tys. m kw. biur. Budynkiem, który do-
starczył najwięcej nowej powierzchni biuro-
wej, był czwarty i zarazem ostatni etap centrum 
biurowego Alchemia – Neon (33 700 mkw., 
deweloper Torus). To jednoczesnie największy 
biurowiec oodany do uzytku poza stolicą. 

Zasoby powierzchni biurowej na rynku trój-
miejskim wzrosły rok do roku o ponad 8 proc. 
i na koniec 2019 roku wyniosły 838 500 mkw. 
Tym samym średnioroczne tempo wzrostu 
w ciągu ostatnich 7 lat osiągnęło w tym regio-
nie poziom 13 proc.. Do największych umów 
najmu w 2019 roku zaliczana jest renegocjacja 
umowy z ekspansją przez firmę Nordea 
w Olivia Star (10 800 mkw.), renegocjacja umo-
wy z ekspansją wynajmowanej powierzchni 
przez firmę Jeppesen w Arkońska Business 
Park (9 500 mkw.), a także renegocjacja umowy 
z ekspansją do 7 900 mkw. w Alchemia III Ar-
gon (najemca poufny). 

-  Absorpcja w całym 2019 roku wyniosła 67 
300 mkw., czyli o prawie 22 proc.  mniej niż 
w roku 2018. Jest to wartość porównywalna 
do spadku ilości nowej powierzchni biurowej 
oddanej do użytku, której dostarczono o pra-
wie 21 proc. mniej niż rok wcześniej – mówi dr 
Bolesław Kołodziejczyk, dyrektor działu badań 
rynkowych i doradztwa w firmie Cresa Polska. 

Trójmiasto plasuje się w pierwszej trójce 
wśród regionów, w których powstaje najwię-
cej biur. Jak oblicza Walter Herz, na trójmiej-
skim rynku w budowie jest aktualnie ponad 
200 tys. mkw. powierzchni biurowych. To naj-
więcej pośród głównych ośrodków miejskich 
w kraju nie licząc Warszawy, która jest na ryn-
ku biurowym osobnym graczem. 

Wynajmują bo tu się dobrze 
mieszka i pracuje 

Coraz większa grupa właścicieli firm wysoko oce-
nia potencjał biznesowy Pomorza i chce tam roz-
wijać biznes – wynika z raportu „Potencjał inwe-
stycyjny Trójmiasta”. Atrakcyjna lokalizacja do in-
westowania to miasto, w którym nie tylko dobrze 
się pracuje, ale także mieszka. W tym zakresie 
Trójmiasto świeci przykładem. Jako miejsce 
do życia w badaniu „Business Environment 
Assessment Study” przeprowadzonym przez 
Antal we współpracy z Cushman & Wakefield 
i Vastintten aspekt został oceniony najwyżej 
i otrzymał aż 8,1 pkt. w 10-stopniowej skali. 

- Dynamiczny rozwój gospodarczy Trójmia-
sta, jak i warunki do życia dla pracowników spra-
wiają, że jest to jedna z lokalizacji najczęściej roz-
ważanych przez firmy, które chcą ulokować swo-
ją siedzibę w Polsce, ale z różnych powodów – nie 
wybierają Warszawy. Pozytywny wizerunek re-
gionu w kraju i za granicą, potencjał edukacyjny 
czy bardzo dobra infrastruktura transportowa po-
wodują, że miasto stało się kluczową lokalizacją 
rozważaną przez inwestorów z sektora SSC/BPO 
oraz IT Świetnie wykształcona kadra przyciąga 
coraz bardziej zaawansowane procesy bizneso-
we do Trójmiasta, co z kolei wpływa na tworze-
nie się nowych miejsc pracy, które zachęcają spe-
cjalistów i menedżerów z całej Polski do wyboru 
Gdańska, Gdyni lub Sopotu jako miejsca zamiesz-
kania –powiedział Artur Skiba, prezes Antal.

jjj 

Wizualizacja  biurowca 3T Office Park w Gdyni. Zostanie oddany do użytkowania 
w połowie 2021 r. Całkowita powierzchnia użytkowa 54,9 tys. m kw.
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Atrakcyjność Trójmiasta 
Według raportu „Business Environment 
Assessment Study” przeprowadzonego 
przez Antal we współpracy z Cushman & 
Wakefield i Vastint Trójmiasto uplasowało 
się na piątym miejscu wśród najczęściej roz-
ważanych miejsc pod kątem nowych inwe-
stycji. Tak wskazały osoby zarządzające pol-
skimi przedsiębiorstwami. Potencjał eduka-
cyjny rozumiany jako dostępność przyszłych 
pracowników zajął drugie miejsce wśród 
ocenianych aspektów - na 7,9 pkt w 10-
stopniowej skali. Złożyły się na to dwa 
wskaźniki - zaplecze edukacji zawodo-
wej/szkół średnich (8,1 pkt) oraz zaplecze 
edukacji wyższej (7,8 pkt). Trzecim czynni-
kiem, który przedsiębiorcy uważają za naj-
korzystniejszy w odniesieniu do Trójmiasta, 
jest świetnie rozwinięta infrastruktura tran-
sportowa. Czynnik otrzymał aż 7,4 pkt w 10 
pkt skali. Najlepiej został oceniony wskaźnik 
transportu lotniczego – 8,4 pkt, a drugie 
miejsce ex aequo zajęły transport kolejowy 
oraz infrastruktura rowerowa (po 8,3 pkt), 
Podobną ocenę do infrastruktury otrzymała 
przestrzeń biurowa (7,4 pkt). Na tak wysoką 
ocenę w szczególności miały wpływ dostęp-
ność i jakość powierzchni biurowej (odpo-
wiednio 8,3 i 8,2 pkt). Wysoko został oce-
niony również dojazd do biura (7,1 pkt).

200 
tys. mkw. nowej 
powierzchniu biurowej 
jest obecnie w budowie 
w Trójmieście. To najwię-
cej poza Warszawą 
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PREMIERA

NOWY SZEF DZIAŁU MOBILNEGO SAMSUNGA I NOWE SMARTFONY.  
KOREAŃSKA FIRMA ZACZĘŁA ROK OD MOCNEGO UDERZENIA 

 Galaxy Z Flip okaże się hitem? Smartfon w kilka dni wyprzedał się    
we Francji, Korei Płd., Singapurze, Hiszpanii, Wielkiej Brytanii i USA
W Palace of Fine Arts w San Francisco nowe 

smartfony Samsunga zaprezentował Roh Tae-
moon, który niedawno został szefem działu 
mobilnego koreańskiego giganta. Zastąpił DJ 
Koh’a, piastującego to stanowisko od 2015 roku. 
W ostatnich latach dział mobilny pod kierowni-
ctwem Koh’a dwukrotnie miał poważne proble-
my wizerunkowe. W 2016 r. Samsung wycofał ze 
sprzedaży Galaxy Note 7 po  tym, jak smartfony - 
z powodu wadliwych akumulatorów - stawały 
w płomieniach. Z kolei w zeszłym roku firma 
miała kłopot z Galaxy Fold, swoim pierwszym 
smartfonem ze składanym, elastycznym ekra-
nem. Problemy z wyświetlaczem opóźniły jego 
rynkowy debiut o kilka miesięcy. 

W tym świetle zmiana szefa działu mobilnego 
koreańskiego producenta nie jest wielkim zasko-
czeniem. 52-letni Roh Tae-moon pracuje w Sam-
sungu od 1997 roku i miał swój wielki udział 
w rozwoju serii Galaxy. Jednym z jego głównych 
zadań będzie walka o nowy rynek składanych 

smartfonów z elastycznymi wyświetlaczami. Nic 
zatem dziwnego, że oprócz nowych urządzeń  
z flagowej serii „S” - Galaxy S20, S20+ i S20 Ultra, 
zaprezentowano także drugie urządzenie firmy 
ze składanym ekranem. Galaxy Z Flip ma wszel-
kie szanse na to, by podbić młody rynek składa-
nych smartfonów. Po pierwsze, kosztuje 1399 
dolarów, a w Polsce - 6,6 tys. zł, co oznacza, że 
jest tańszy nie tylko od Folda (9 tys. zł), ale także 
od swojego największego, jak dotąd, konkuren-
ta, czyli nowej Motoroli Razr (7,3 tys. zł). Co wię-
cej, w przeciwieństwie do smartfonu Motoroli, 
który jest urządzeniem ze średniej półki, to peł-
noprawny flagowiec - z procesorem Snapdragon 
855+, 8 GB RAM i 256 GB pamięci wbudowanej, 
w standardzie UFS 3.0. Składany ekran Infinity 
Flex ma przekątną 6,7 cala, rozdzielczość FHD+ 
i proporcje 22:9. Według Samsunga, smartfon 
można rozkładać i składać ponad 200 tysięcy 
razy. I to pod różnymi kątami; np. flex mode poz-
wala rozłożyć urządzenie niczym laptop. Pytanie, 

czy Z Flip będzie bardziej trwały niż Galaxy Fold? 
W smartfonie zastosowano Ultra Thin Glass 
(UTG), elastyczną warstwę szkła. Mimo nowej 
technologii, na składanych wyświetlaczach szyb-
ko mogą pojawiać się rysy, dlatego producent 
zapewnia specjalną folię ochronną. Dodatkowo 
klienci otrzymają możliwość wymiany ekranu 
(przynajmniej w USA) w promocyjnej cenie. 

Galaxy Z Flip trafił na rynek w trzech kolorach 
- Mirror Purple, Mirror Black i Mirror Gold. Jest 
i specjalna wersja Galaxy Z Flip Thom Browne 
Edition. Zestaw (na zdjęciu) zawierający smart-
fon, etui, zegarek Galaxy Active 2 z dodatkowy-
mi paskami i nowe słuchawki Galaxy Buds+, 
z logo modowej marki i charakterystycznym, 
trójkolorowym paskiem, kosztuje 2480 dolarów. 

- Linia Galaxy Z wprowadza nową tożsamość 
do kategorii składanych urządzeń mobilnych - 
podkreśla Tae-joong Kim, wiceprezes działu 
komunikacji mobilnej Samsunga.  
GRZEGORZ LISIECKI

Hit
Strefa marki



 
W Trójmieście trwa hossa na rynku biurowym. Rozpoczętych i planowanych 

jest szereg inwestycji w powierzchnie komercyjne. Powstające projekty 
podliczyła firma doradcza  Walter Herz

TEKST: MATEUSZ TKARSKI

NOWE INWESTYCJE LOKUJĄ SIĘ 
W CENTRUM I  NA OBRZEŻACH 

AGLOMERACJI

FOT.MATERIAŁY PRASOWE
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W
 ciągu ostatnich pięciu lat zaso-
by powierzchni biurowej 
w Trójmieście powiększyły się 
o ponad 70 proc. Jeżeli takie 
tempo wzrostu się utrzyma, to 
już w 2021 r. łączna ilość po-
wierzchni biurowej w Trój-
mieście przekroczy 1 mln mkw. 
W biegłym roku, jak wylicza fir-

ma  Walter Herz, na rynek trójmiejski weszły 
m.in. takie obiekty, jak: biurowiec Heweliusza 18 
w Gdańsku z 10 tys. mkw. powierzchni, Hiro 
w gdańskim Garnizonie z 5 tys. mkw. biur, budy-
nek Office Kokoszki B przy ulicy Budowlanych 
w Gdańsku z 2,4 tys. mkw. powierzchni, a także 
Officyna I przy alei Grunwaldzkiej w Gdańsku 
z 4,6 tys. mkw. biur i Fenix przy alei Zwycięstwa 
w Gdyni z 1,5 tys. mkw. powierzchni. Został od-
dany także Neon, ostatni biurowiec kompleksu 
Alchemia w Gdańsku Oliwie z 35,4 tys. mkw. po-
wierzchni. 

Wplanach i różnych 
stadiach realizacji                                
są kolejne projekty 

Największe inwestycje w Trójmieście przygoto-
wywane są do realizacji przy gdańskim porcie 
lotniczym i gdyńskim nabrzeżu. 

Trójmiasto to jedna z najszybciej rozwijają-
cych się lokalizacji inwestycyjnych w Polsce, jak 
i w regionie CEE. Wyjątkowy charakter, standard 
i skala realizowanych i przygotowywanych 
do budowy na rynku trójmiejskim projektów 
idzie w parze z atrakcyjnym poziomem życia, 
który oferuje region. To, po Warszawie, Krako-
wie i Wrocławiu, kolejny ośrodek biznesowy 
w Polsce, którego zasoby biurowe przekroczą 
wkrótce poziom 1 mln mkw. powierzchni. Trój-
miasto plasuje się w pierwszej trójce wśród re-
gionów, w których powstaje najwięcej biur. Jak 
oblicza Walter Herz, na trójmiejskim rynku w bu-
dowie jest aktualnie ponad 200 tys. mkw. po-
wierzchni biurowych. 

- Oferta Trójmiasta, licząca dziś ponad 900 
tys. mkw. nowoczesnej powierzchni, wzrośnie 
dzięki trwającej obecnie intensywnej rozbudo-
wie w segmencie nieruchomości biurowych 
oraz realizacji przygotowywanych do budowy 
spektakularnych projektów w Gdańsku i Gdyni. 
W Gdańsku, obok rozwijającego się na terenach 
postyczniowych Nowego Miasta, powstać ma 
pierwsze w naszym kraju zagłębie biurowe 
przy porcie lotniczym, a Gdynia zaoferuje biura 
w budynkach położonych bezpośrednio przy na-
brzeżu – informuje Mateusz Strzelecki, Partner 
i Head of Regional Markets w Walter Herz. 

Gdańska Oliwa, która skupia prawie jedną 
trzecią trójmiejskiej oferty, jest dziś największym 
centrum biurowym w regionie. W rejonie skrzy-
żowania ulic Grunwaldzkiej i Kołobrzeskiej 
w Gdańsku mieści się największy ośrodek bizne-
sowy w tej części kraju z Alchemią oferującą 112 
tys. mkw. nowoczesnej powierzchni. Zlokalizo-
wany jest tu także kompleks Olivia Business 
Centre z najwyższym budynkiem biurowym 

w Trójmieście Olivia Star mierzącą 156 metrów. 
Na tym obszarze aktualnie inwestycję pro-

wadzi także firma Skanska. czternastokondyg-
nacyjny biurowiec Wave, który  przyniesie 24,7 
tys. mkw. powierzchni. Budynek osiągnął już do-
celową wielkość, a do użytkowania ma zostać 
oddany w czerwcu 2020 roku. W drugim etapie 
tego projektu planowana jest budowa kolejne-
go biurowca. Inwestor zamierza wykorzystać 
przy jego realizacji tzw. zielony beton. Betono-
we płyty, położone od alei Grunwaldzkiej, mają 
redukować stężenie szkodliwych związków 
w powietrzu zanieczyszczonym smogiem miej-
skim i spalinami. 

Miasteczko biznesowe 
przy gdańskim lotnisku 

Z ogromnym rozmachem w Gdańsku planowa-
ny jest natomiast projekt Airport City. Kompleks 
biurowców, który powstać ma naprzeciwko lot-
niska im. Lecha Wałęsy, dostarczy ponad 120 tys. 
mkw. powierzchni użytkowej. W nowym cen-
trum biznesowym Trójmiasta, które zostanie tam 
stworzone, zaprojektowanych zostało siedem 
budynków o przeznaczeniu biurowym z funk-
cjami usługowymi, rekreacyjnymi i gastrono-
micznymi o nazwach Alpha, Bravo, Charlie, Del-
ta, Echo, Foxtrot i Golf oraz hotel. Realizacja in-
westycji potrwać ma 10 do 15 lat. Oddanie pierw-
szego z biurowców o całkowitej powierzchni naj-
mu 8,5 tys. mkw. planowane jest w trzecim kwar-
tale 2021 roku. 

Jak dodają eksperci Walter Herz przy ulicy 
Droszyńskiego w Gdańsku trwa już natomiast 
budowa biurowca Format, który zaoferuje 16 tys. 
mkw. powierzchni. Firma Torus planuje oddać 
budynek w drugim kwartale 2021 roku. Inwe-
stor przymierza się również do budowy boisk 
sportowych na terenie obiektu i przygotowuje 
już kolejne inwestycje w Gdyni. 

Rozbudowuje się także ciekawy architekto-
nicznie kompleks Garnizon firmy Hossa, poło-
żony w Gdańsku-Wrzeszczu w kwartale ulic 
Szymanowskiego, Chrzanowskiego, Słowackie-
go i alei Grunwaldzkiej. Powstaje w nim biuro-
wiec Gato z 11 tys. mkw. powierzchni, który ma 
być ukończony w pierwszym kwartale 2021 ro-
ku. W Gdańsku-Wrzeszczu w budowie jest rów-
nież drugi etap inwestycji Officyna. Biurowiec, 
który dostarczy blisko 7,3 tys. mkw. powierzch-
ni najmu, ma być gotowy na początku 2021 ro-
ku. 

Na terenie stoczni w Gdańsku, w ramach pro-
jektu rewitalizacji tych terenów, planowany jest 
także zielony dziesięciokondygnacyjny biuro-
wiec C300, który ma zostać ukończony w kwiet-
niu 2021 roku. Na 1,55 ha działce, położonej 
w pobliżu Europejskiego Centrum Solidarnoś-
ci, realizację wielofunkcyjnej inwestycji przygo-
towuje również firma YIT. W projekcie zaaran-
żowane zostały, zarówno biura, jak i mieszkania. 

Gdynia przyspiesza 
Jak zauważa Mateusz Strzelecki, duże ożywienie 
inwestycyjne widoczne jest także w Gdyni. - Za-

inicjowane i planowane na gdyńskim rynku biu-
rowym inwestycje przyniosą w najbliższych la-
tach 100 tys. mkw. nowoczesnej powierzchni – 
szacuje Strzelecki. 

Wiosną 2020 roku firma Vastint Poland ma 
ruszyć w Gdyni z budową drugiego etapu wie-
lofunkcyjnego kompleksu Waterfront. Przy Na-
brzeżu Prezydenta, w obrębie ulic Waszyngto-
na, Hryniewickiego i Jana Pawła II w ramach tej 
inwestycji zrealizowany został już budynek biu-
rowy i hotelowy. W kolejnej fazie projektu 
wzdłuż pierzei ulicy Waszyngtona powstać ma-
ją dwa biurowce, które przyniosą 14,5 tys. mkw. 
powierzchni najmu. Docelowo istniejąca na tym 
obszarze zabudowa ma zostać uzupełniona o 80 
tys. mkw. powierzchni mieszkalno-biurowo- 
-usługowej. 

Jeszcze w pierwszym kwartale 2020 roku 
z budową inwestycji w nadmorskiej części Gdy-
ni zamierza wystartować także Polski Holding 
Nieruchomości. W skład kompleksu Marina 
Office wejdą trzy pięciokondygnacyjne budyn-
ki biurowe o całkowitej powierzchni najmu oko-
ło 27 tys. mkw. Projekt Obiekt zaoferuje blisko 
24 tys. mkw. nowoczesnej powierzchni biuro-
wej i ponad 3 tys. mkw. powierzchni handlowej 
na parterach budynków, gdzie znajdą się restau-
racje, kawiarnie i lokale usługowe. Inwestycja 
ma zostać zakończona w pierwszym kwartale 
2022 roku. 

Podobnie wydarzenie w Gdyni oceniają ek-
sperci firmy Cresa Polska. Ze względu na wzrost 
popytu wśród najemców, rozwój rynku biuro-
wego w Gdyni wyraźnie przyspieszył. Odpowia-
dając na rosnące zapotrzebowanie, deweloperzy 
rozpoczęli inwestycje, które w ciągu najbliższych 
dwóch lat wzbogacą gdyński rynek o ok. 100 tys. 
mkw. nowoczesnej powierzchni biurowej. Z ko-
lei w Gdańsku najemcy mają możliwość skorzy-
stania z oferty nowych biurowców położonych 
poza centrum miasta, takich jak Airport City 
Gdańsk. 

Staną kolejne wieże 
biurowe 

Największą inwestycję biurową prowadzoną ak-
tualnie w Gdyni jest natomiast 3T Office Park. 
W skład kompleksu, zlokalizowanego przy skrzy-
żowaniu ulic Kazimierza Górskiego i Sportowej 
w dzielnicy Redłowo, wejdą trzy wieże, dwie dzie-
sięciokondygnacyjne i jedna trzynastopiętrowa. 
W pierwszej połowie 2021 roku inwestycja do-
starczy na trójmiejski rynek 54,5 tys. mkw. całko-
witej powierzchni użytkowej, w tym 38,5 tys. 
mkw. powierzchni najmu. 

Teren Gdyni Międzytorza planuje z kolei za-
gospodarować PKP i Grupa Inwestycyjna 
Semeko. Zapowiedziana inwestycja Gdynia Cen-
trum ma zostać zrealizowana w ścisłym centrum 
miasta, pomiędzy ulicami Jana z Kolna, Janka 
Wiśniewskiego, Wendy oraz projektowaną uli-
cą Nową Węglową. Staną tam zarówno budyn-
ki mieszkalne, jak również biurowe i handlowe 
oraz stworzona zostanie przestrzeń rekreacyjna 
i integracyjna. jjj 
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Wizualizacja biurowca Format w Gdańsku
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Wizualizacja biurowca Marina Office w Gdyni
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Wizualizacja biurowca Wave w Gdańsku

FO
T.

M
AT

ER
IA

ŁY
 P

RA
SO

W
E

014 Strefa Biznesu   KWIECIEŃ - MAJ 2020



015Strefa Biznesu   KWIECIEŃ - MAJ 2020

PREMIERA

OFICJALNY 
SMARTFON 
BONDA

Finowie z HMD 
Global, firmy, która ma 
prawa do marki Nokia, 
zaprezentowali swój 
pierwszy smartfon ze 
średniej półki wyposa-
żony w modem 5G. To 
Nokia 8.3. Co ciekawe, 
HMD Global nawiązała 
współpracę z twórca-
mi najnowszego filmu 
z Jamesem Bondem 
„No Time To Die”. Jej 
efekty? Nokia 8.3 
została najnowszym 
smartfonem agenta 
007.    

Urządzenie  ma 
duży ekran PureDis-
play o przekątnej 6,8 
cala, procesor Snap-
dragon 765G, pocz-
wórny aparat z głów-
nym sensorem 64 MP 
i optyką Zeissa, a także  
akumulator 4500 
mAh. Nokia 8.3 pow-
stała w dwóch wer-
sjach – z pamięcią      
64 GB i 6 GB RAM 
oraz w wersji 128 GB 
i 8 GB RAM.  
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WEARABLES

OPPO MA SWÓJ 
ZEGAREK

Oppo Watch to 
pierwszy smartwatch 
chińskiego producen-
ta: w dwóch wersjach;  
z ekranem (AMOLED) 
o przekątnej 1,6 i 1,9 
cala. System: ColorOS 
oparty na Androidzie. 
Procesor Snapdragon 
Wear 2500, jest też 1 
GB RAM i 8 GB ROM. 

LAPTOPY DLA BIZNESU

NOWE THINKPADY 
POJAWIĄ SIĘ W CZERWCU

Lenovo wprowadza na rynek nowe laptopy 
dla biznesu. To ThinkPady z serii T, X i L. W urzą-
dzeniach znalazły się nowe rozwiązania – tryb 
wstrzymania z zachowaniem łączności (stan sta-
łej aktywności i połączenia z siecią, w którym 
komputer synchronizuje dane przy niskim po-
borze mocy), wybudzanie głosem, WiFi 6, głoś-
niki Dolby Audio, Dolby Vision. Jest możliwość 
wyboru procesorów Intel Core vPro 10. generacji 
lub procesorów mobilnych AMD Ryzen Pro 
4000 nowej generacji. We wszystkich modelach 
dostępna jest też osłona kamery internetowej 
ThinkShutter i czytnik linii papilarnych.

SMARTFONY

SKŁADANY  
MATE XS 
W POLSCE

Mate Xs, najnow-
szy składany smart-
fon Huawei, trafił 
do sprzedaży w Pol-
sce. Mate Xs wyposa-
żony jest w składany, 
8-calowy wyświetlacz 
FullView, który poz-
wala na korzystanie 
z urządzenia jak 
z tabletu. Główny 
ekran przed rozłoże-
niem ma przekątną 
6,6 cala, a drugi – 
6,38 cala. Urządzenie 
kosztuje 9 999 zł!

GAMING

NAJSZYBSZA 
W HISTORII?

Microsoft pokazał 
Xbox Series X i określił 
urządzenie jako „naj-
szybszą, najpotężniej-
szą konsolę w historii”. 
Użytkownicy będą 
grali w rozdzielczości 
4K w 60 fps. Konsola 
trafi na rynek w tym 
roku. Cena nie jest 
jeszcze znana.

WYBRAŁ FUNDACJĘ

BILL GATES ODCHODZI 
Z MICROSOFTU, ALE...

 Bill Gates, współzałożyciel Microsoftu, 
zrezygnował z uczestnictwa w radzie dyrekto-
rów firmy z Redmond, w której zasiadał 
od 2004 roku, a także z członkostwa w radzie 
funduszu Warrena Buffetta – Berkshire 
Hathaway. Wybrał działalność charytatywną, 
choć... nie do końca. 

65-letni dziś Bill Gates, który uczynił 
z Microsoftu jedną z najważniejszych i naj-
większych firm technologicznych świata, wraz 
z żoną Melindą stworzył w 2000 roku Bill & 
Melinda Gates Foundation. Fundacja zajmuje 
się zdrowiem, edukacją i zmianami klimatycz-
nymi, finansując wiele programów, między 
innymi na rzecz zwalczania chorób czy ubó-
stwa. W 2008 r. zrezygnował z pełnienia 
funkcji kierowniczej w Microsofcie, a na sta-
nowisku prezesa zarządu pozostał do 2014 r. 
Teraz nie żegna się jednak z firmą definityw-
nie. Jak zapowiedział, nadal będzie doradzał 
obecnemu prezesowi, Satyi Nadelli, a także 
kierownictwu technicznemu firmy 
z Redmond. 

Grzegorz Lisiecki

AUDIO

DOKANAŁOWE SŁUCHAWKI 
Z REDUKCJĄ SZUMÓW

Momentum True Wireless 2 to nowe, 
dokanałowe słuchawki Sennheisera. Producent 
chwali się jakością dźwięku, funkcją Active Noise 
Cancellation i 7-godzinną żywotnością baterii. 
Słuchawki wspierają głosowych asystentów, 
takich jak Google Assistant i Apple Siri. Posiadają 
odporność klasy IPX4. Do Polski trafią w drugim 
kwartale, w cenie 1249 zł.
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Rynek biurowy teraz i w przyszłości
Temat wydania

WIĘKSZOŚĆ 
INWESTYCJI 
TOCZY SIĘ 
ZGODNIE 
Z PLANAMI

TEKST: MATEUSZ TKARSKI

Ubiegły rok na rynku biurowym 
w Tójmieście był dobry. Pierwszy kwar-
tał to jeszcze kontynuacja dobrych da-
nych, ale czy kwiecień przyniesie zmia-
nę trendu? 

Na pewno obserwujemy po stronie najemców 
wstrzymanie decyzji biznesowych, w tym tych 
związanych z umowami najmu. To pozwala 
szacować, że w kolejnych kwartałach będzie-
my mieć do czynienia z mniejszym popytem 
na biura. Dzisiaj najczęściej powtarzanymi ha-
słami w sektorze biurowym jest: „praca zdal-
na” lub „praca z domu”. Wszyscy zastanawia-
my się, czy nastąpi zmiana trendu, w efekcie 
której firmy przestaną potrzebować dużych 
biur. W perspektywie ostatnich dwóch miesię-
cy widzimy dużo większe zainteresowanie re-
negocjowaniem obecnych kontraktów najmu. 
Prognozujemy, że udział renegocjacji zdecydo-
wanie wzrośnie w całkowitym wolumenie 
umów podpisywanych w 2020 r. Dla porów-
nania, w ubiegłym roku stanowiły one ok. 33 
proc. 

Widać zastój w nowych umowach naj-
mu? 

Firmy, które mogły odroczyć podpisanie umo-
wy najmu lub wstrzymać proces wyboru loka-
lizacji, zrobiły to, aby zweryfikować własne pla-
ny rozwojowe i obserwować, co przyniesie ju-
tro. W ostatnich dniach firma Colliers przepro-
wadziła ogólnopolskie badanie „Rynek biuro-
wy a koronawirus”. Wzięło w nim udział ponad 
100 firm (wśród których zdecydowaną więk-
szość stanowili najemcy (85 poc.), deweloperzy 
(11 proc.) oraz fundusze inwestycyjne. Jak wy-
nika z przeprowadzonych ankiet, 55 proc. re-
spondentów uważa, że długofalowo, po usta-
niu pandemii, popyt na biura nie ulegnie zmia-
nie, 33 proc. spodziewa się spadku, a 12 proc. 
ankietowanych oczekuje wzrostu zapotrzebo-
wania. 

Jak to wpłynie na czynsze i rentowność 
inwestycji? 

Nie jesteśmy w stanie jasno stwierdzić, czy 
stawki najmu spadną, czy nie. Z naszego bada-
nia wynika, że 36 proc. respondentów sądzi, że 
czynsze wywoławcze spadną, a najczęściej wy-
mienianą prognozą przewidywanej obniżki jest 
przedział 5-10 proc. Firmy mogą mieć większe 
oczekiwania co do dodatkowych zachęt inwe-
stycyjnych. Obecnie firmy skupiają się na op-
tymalizacji kosztowej. Coraz więcej najemców 
będzie oczekiwać, aby warunki najmu były ela-
styczne, zarówno w kontekście długości obo-
wiązywania umowy, okresu i dystrybucji zwol-
nień z czynszu, możliwości ekspansji czy po-
trzeby redukcji powierzchni, co przyczynia się 
do uzyskania realnych korzyści finansowych. 

Czy epidemia odbija się na inwestycjach 
w toku i planowanych? Część może zo-
stać odłożona na bliżej nieokreślony 
czas lub zaniechana? 

Większość obecnie realizowanych inwestycji 
w Polsce i Trójmieście realizowana jest zgod-
nie z harmonogramem. Nie słyszymy 
od deweloperów o kłopotach z prowadzony-
mi budowami. Zarówno gdański projekt Palio 
Office Park należący do firmy Cavatina, jak i biu-
rowiec Wave firmy Skanska, czy kompleks biu-
rowy 3T Park Office w Gdyni realizowane są 
bez przestoju.  
Większość budynków biurowych, które znaj-
dują się w budowie, jest zabezpieczona w ja-
kimś procencie podpisanymi umowami typu 
pre-let (przedwstępnymi), co pozwala 
deweloperom utrzymać finasowanie inwesty-
cji na zbalansowanym poziomie. Jeśli faktycz-
nie rynek najmu wyhamuje na dłużej, może to 
spowodować odłożenie planowanych obecnie 
inwestycji na kolejne lata.  
Jako Colliers uważnie obserwujemy obecną sy-
tuację przez pryzmat międzynarodowy, anali-
zując potencjał Polski jako bezpiecznej lokali-
zacji dla biznesu globalnego. Analizujemy, czy 
po załamaniu przez pandemię największych 
ośrodków SSC i BPO, na przykład w Indiach, fir-
my nie podejmą decyzji o przeniesieniu stano-
wisk pracy do Europy Centralnej, w tym do Pol-
ski. 

Jak długo może potrwać spowolnienie 
na rynku biurowym i jak głębokie mo-
że być? 

Dzisiaj nie da się jednoznacznie określić skali 
spowolnienia i jego horyzontu czasowego. Pan-
demia COVID-19 zdecydowanie wpłynęła na ry-
nek nieruchomości komercyjnych w Polsce. 
Żyjemy praktycznie z dnia na dzień, dlatego 
wiele firm wstrzymało procesy decyzyjne i po-
zyskiwanie nowych powierzchni. 

Czy pandemia wpłynie na powszechne 
utrwalenie się modelu pracy home 
office, a tym samym trwały spadek po-
pytu na powierzchnie biurowe? 

Większość firm w Polsce bardzo sprawnie prze-
stawiła się na pracę zdalną. Największe prob-
lemy miały duże firmy zatrudniające powyżej 
250 pracowników oraz sektor finansowy, gdzie 
najważniejsze było zapewnienie bezpieczeń-
stwa procesów w sieciach rozproszonych. Nie 
spodziewamy się, aby home office spowodo-
wał trwały spadek popytu na powierzchnie biu-
rowe.  
Praca zdalna nie jest nowym zjawiskiem. Jej 
obecna skala może pomóc natomiast uela-
stycznić podejście firm do środowiska pracy. 
Na pewno zmieni się sposób wykorzystywa-
nia przestrzeni biurowych i tu możemy mówić 
o nadchodzącej rewolucji. Nastąpi wzrost mo-
deli najmu hybrydowego - część powierzchni 
wynajęta jako tradycyjne biuro z uzupełnie-
niem potrzeb w biurach typu flex, 
coworkingach i biurach serwisowych. 
 
Mateusz Tkarski 
redakcja@prasa.gda.pl

Pandemia COVID-19 
zdecydowanie 
wpłynęła na rynek 
nieruchomości 
komercyjnych w Polsce. 
Żyjemy praktycznie 
z dnia na dzień, dlatego 
wiele firm wstrzymało 
procesy decyzyjne 
i pozyskiwanie nowych 
powierzchni - zauważa  
Błażej Kucharski, 
dyrektor regionalny 
Colliers International 
w Trójmieście
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Rynek biurowy teraz i w przyszłości
Temat wydania

W częściach wspólnych biurowców zarządzający wprowadzili specjalne procedu-
ry, które mają zapobiegać narażenia pracowników rezydentów na zakażenie
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Nie wszyscy pracownicy wrócą do razu na stanowiska w miejscu pracy. Niektórzy 
nadal będą wykonywać swoje obowiązki z domu
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Biurowce stosuja się do wytycznych 
dotyczaych wymogów bezpieczeństwa 
 
Setki centrów biurowych w kraju z dnia 
na dzień znalazło się w nowej rzeczywistoś-
ci. Zagrozenie koronawirusem spowodowa-
ło koniecznosc przeorganizowania pracy, 
zasad korzystania z różnych części obiek-
tów. 
Deweloperzy i rezydenci wypracowali roz-
wiązania, ay jak tylko to możliwe w naj-
mniejszym stopniu utrudniały i kompliko-
wały wykonywanie obowiązków. 
- Nie ma żadnych ograniczeń dla najemców 
w zakresie dostępności powierzchni biuro-
wych i usługowych w budynkach Alchemii. 
Stosujemy się do wszystkich zaleceń odpo-
wiednich służb. Wprowadzonych zostało 
szereg zmian i procedur, których celem jest 
zapewnienie maksimum bezpieczeństwa 
pracowników i gości  – mówi Rafał Szymań-
ski, kierownik działu zarządzania nierucho-
mościami w firmie Torus.- Na częściach 
wspólnych wymagane jest noszenie masek. 
Wprowadzono ograniczenie w zakresie licz-
by osób mogących w jednym czasie korzy-
stać z windy, a na podłogach pojawią się 
niebawem naklejki ułatwiające kierunkowe 
poruszanie się przy zachowaniu zalecanego 
dystansu.  
W biurowach, na recepcjach zamontowane 
zostały przeźroczyste ekrany oddzielające 
ich pracowników od osób obsługiwanych, 
są tam też dostępne środki do dezynfekcji, 
podobnie jak przy węzłach sanitarnych. 
Znacznie zwiększono częstotliwość dezyn-
fekcji części wspólnych, najrzadziej raz 
na godzinę czyszczone są wszystkie klamki, 
przyciski i inne powierzchnie dotykowe. 
- Personel zajmujący się utrzymaniem czy-
stości został przeszkolony przez ekspertów 
zajmujących się dezynfekcją szpitali, planu-
jemy też cykl szkoleń dla najemców dot. 
higieny/ochrony osobistej, np. jak prawidło-
wo i bezpiecznie korzystać z maseczek. 
Opracowane zostały również procedury 
na wypadek wykrycia ewentualnego zaka-
żenia w budynku - dodaje Rafał Szymański. 
Ważnym elementem technicznym jest 
system wentylacji i klimatyzacji – w centra-
lach wentylacyjnych wyłączyliśmy wszyst-
kie wymienniki powietrza, co spowodowa-
ło, że aktualnie  na powierzchnie budynków 
dostarczamy tylko i wyłącznie świeże 
powietrze z zewnątrz, nie mieszamy go 
z tym wywiewanym z wnętrza biurowców. 
Ponadto na ekranach w budynkach 
wyświetlane są komunikaty przypominają-
ce o zasadach bezpieczeństwa. Wprowa-
dzone przez nas procedury dotyczą części 
wspólnych, natomiast każdy z najemców 
ma dodatkowo swoje wewnętrzne wytycz-
ne.
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POLSKA PRZYGOTOWUJE SIĘ NA POWRÓT DO BIUROWCÓW.                                                                             
JAK BĘDZIE TERAZ WYGLĄDAŁA W NICH PRACA? 

Trwają przygotowania do odmrożenia gospodarki. Do biur wrócą 
pracownicy, ale na razie warunki pracy będą inne

Na mocy rozporządzenia Rady Ministrów 
z 15 kwietnia br. wszystkie firmy powracające 
do swoich biur muszą spełnić określone 
warunki. Do minimum należy obowiązek 
zachowania dystansu 1,5 m między stanowi-
skami pracy oraz zapewnienie przez praco-
dawców rękawiczek jednorazowych lub środ-
ków do dezynfekcji rąk. W przypadku pra-
cowników wykonujących bezpośrednią 
obsługę interesantów lub klientów dochodzi 
również obowiązek zasłaniania ust i nosa, 
który w praktyce sprowadza się do koniecz-
ności noszenia maseczek na twarzy. 

– Pierwsze sygnały, jakie otrzymujemy 
od najemców wskazują, że wielu pracodaw-
ców pójdzie jednak o krok dalej i wprowadzi 
do swoich biur jeszcze większe środki bez-
pieczeństwa. Najgorsze, co może spotkać 
każdą organizację, to paraliż spowodowany 
zakażeniem całych zespołów. Firmy nie mogą 
sobie na to pozwolić, dlatego będą dmuchać 
na zimne. Powrót do „nowej normalności” – 
jak nazywamy to w Colliers – będzie przebie-
gać stopniowo i przy zachowaniu najwyż-
szych środków ostrożności – mówi Małgorza-
ta Michalczyk, dyrektor ds. administracji, 
Colliers International. 

Nowościa z pewnoscią dla wielu pracow-
ników będzie brak możliwości sowbodnego 
przemieszcania się po biurach. Wielu najem-
ców i rezydentów może podjąć decyzję 
o podzieleniu przestrzeni pracy w celu ogra-
niczenia kontaktów.  

Nie ma co się spodziewać, że jak tylko 
nadaży się taka możliwość dojdzie do maso-
wych powrotów i centra biznesowe natych-
miast zapełnią się dziesiątkami tysięcy pra-
cowników.  

– Zakładamy, że praca zdalna będzie wpi-
sana w naszą codzienność przez dłuższy 
okres, nawet do czasu powstania szczepionki 
na COVID-19. Choć powrót do biura będzie 
już możliwy, to jednak nadal będziemy reko-
mendować pracownikom home office – mówi 
Małgorzata Michalczyk. – Pamiętajmy, że 
potencjalne źródło zakażenia koronawirusem 
to nie tylko biuro, ale także droga do niego. 
Dlatego w tym trudnym okresie zachęcamy 
pracowników do zrezygnowania z transportu 
publicznego i korzystania z indywidualnych 
form komunikacji: swojego samochodu lub 
roweru – dodaje ekspertka Colliers. 

– Jednym z długofalowych skutków obec-
nej pandemii może być zmiana podejścia 
do środowiska pracy. Wyraźniej zaznaczy się 

trend polaryzacji funkcjonalnej, w której 
zadania indywidualne bądź wymagające kon-
centracji wykonywane będą w większym 
stopniu zdalnie, przestrzeń biurowa będzie 
zaś służyć przede wszystkim pracy grupowej, 
podtrzymywaniu relacji i budowaniu spójnoś-
ci kultury organizacyjnej – mówi Dorota 
Osiecka, dyrektor Działu Workplace 
Innovation w Colliers. – Większość organizacji 
będzie musiała wprowadzić strategie doty-
czące nowych form pracy. Wdrożenie takich 
długofalowych zmian wymaga jednak prze-
myślanego podejścia do zarządzania zmianą. 
Rekomendujemy zbudowanie modelu zapo-
trzebowania przestrzennego, który uwzględ-
nia różne scenariusze zakresu pracy zdalnej. 
Potencjalna optymalizacja funkcjonalna 
powinna uwzględniać specyfikę pracy posz-
czególnych zespołów, aby zwiększony sto-
pień wirtualizacji relacji służbowych pozwalał 
jednocześnie utrzymać efektywność bizneso-
wą, spójność kultury organizacyjnej, zaanga-
żowanie pracowników i zdrowe relacje 
w zespole – wyjaśnia ekspertka. 

Spory udział pracy zdalnej po złagodzeniu 
restrykcji epidemicznych wynikać będziz 
faktu, iż wiele firm jest na taki model pracy 
przygotowanych. 

Okazuje się, że tylko 10 proc. firm 
przed wybuchem epidemii nie przewidywało 
możliwości pracy zdalnej pracowników 

ywnika z badania przeprowadzonego przez 
firmę Walter Herz. Zdecydowana większość, 
bo aż 90 proc. przedsiębiorstw już wcześniej 
umożliwiała taką formę pracy swoim 
ludziom. 

W ocenie większości ankietowanych, pro-
duktywność w pracy świadczonej zdalnie 
wcale nie spadła albo obniżyła się tylko 
w nieznacznym stopniu. A według jednej 
trzeciej pytanych, efektywność ich pracy 
w czasie epidemii nawet wzrosła. 

Ponad połowa osób, które wzięły udział 
w badaniu zajmuje stanowiska managerskie, 
a 16 proc. dyrektorskie. Wśród ankietowa-
nych 50 proc. przedsiębiorstw zatrudnia 
od 50 do 250 osób, jedna trzecia do 50 pra-
cowników, a 16 proc. to firmy w których pra-
cuje ponad 250 osób. Większość to firmy 
związane z branżą IT, bankowością i ubezpie-
czeniami. 

Największym wyzwaniem dla osób pracu-
jących w domu okazała się ergonomia stano-
wiska pracy i fizyczne środowisko, w jakim 
aktualnie pracują, w tym także work - life 
balance związany z świadczeniem pracy 
w domu. Zdecydowanie mniejsze trudności 
badani mają z nawiązywaniem kontaktów 
biznesowych i sprzętem do pracy, czy tech-
nologiami do komunikacji. 

 
OPR: MATEUSZ TKARSKI

Rynek biurowy teraz i w przyszłości
Temat wydania
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Świat coraz głośniej domaga się 
zmian i ograniczenia nadmiernej 
konsumpcji dóbr i surowców szkod-
liwej dla środowiska naturalnego

FOT. MATRIAŁY PRASOWE



Rynek burowy teraz i w przyszłości  
Temat wydania

WYCZUWALNE JEST  
WYCZEKIWANIE NA POWRÓT 

NORMALNOŚCI I PONOWNĄ  
PRACĘ W BIURACH

TEKST: JACEK KLEIN

Olivia Business Centre to kompleks, 
w którym w normalny dzień przebywa-
ją tysiące pracowników. Dzisiaj mamy 
czas szczególny z powodu epidemii, do-
myślam się, że szczególne rozwiązania 
wprowadzono także dla zapobieżenia 
pojawienia się ogniska choroby? 

W Olivii Business Centre nie stwierdzono żad-
nego przypadku podejrzenia wystąpienia wi-
rusa powodującego chorobę COVID-19, ale 
oczywiście - z uwagi na troskę o bezpieczeń-
stwo wszystkich rezydentów centrum biuro-
wego, przedsięwziętych zostało szereg czyn-
ności prewencyjnych oraz zaradczych, mają-
cych na celu zminimalizowanie ryzyka, jak 
również podniesienie bezpieczeństwa rezy-
dentów Olivii Business Centre oraz ich gości. 
Wszystkie aktywności opierają się na wytycz-
nych Wojewódzkiej Stacji Sanitarno-Epidemio-
logicznej i Ministerstwa Zdrowia. 

Może pani podać kilka przykładów ta-
kich prewencyjnych decyzji? 

Powołany został sztab antykryzysowy, który 
monitoruje sytuację we wszystkich budynkach 
Olivia Business Centre oraz analizuje wydarze-
nia w całym kraju oraz na świecie, aby przewi-
dzieć możliwe scenariusze rozwoju wydarzeń. 
Uruchomione zostały wewnętrzne procedury 
obowiązujące w przypadku wystąpienia ryzy-
ka pojawienia się zakażenia oraz zagrożenia dla 
zdrowia i życia rezydentów oraz ich gości.  

Nasze aktywności realizujemy w oparciu 
nie tylko o aktualizowane na bieżąco wytycz-
ne Wojewódzkiej Stacji Sanitarno-Epidemio-
logicznej oraz Ministerstwa Zdrowia, ale rów-
nież w konsultacji z ekspertem w dziedzinie 
epidemiologii, prof. dr. hab. n. med. Krzyszto-
fem Korzeniewskim, kierownikiem Zakładu 

Epidemiologii i Medycyny Tropikalnej w Gdy-
ni.  

Ponadto przedsięwzięto działania w ramach 
wewnętrznych procedur, mających na celu za-
pewnienie ciągłości działania budynków rów-
nież w przypadku wystąpienia zjawisk na-
dzwyczajnych, wymagających zarządzania 
centrum biurowym spoza jego obszaru. Wdro-
żone zostały procedury oparte na programie 
zabezpieczenia kluczowych obszarów związa-
nych z zagrożeniem, co pozwala utrzymać 
Olivia Business Centre w pełnej sprawności 
operacyjnej. 

Jak najemcy zachowują się w tym cza-
sie? Ograniczyli liczbę pracowników wy-
syłając ich do pracy zdalnej? O ile spadł 
ruch na obiektach? 

Nasze działania nie wpływają w najmniejszym 
stopniu na standard pracy naszych rezyden-
tów. Monitorujemy liczbę osób pozostających 
w obiektach.  

Na podstawie danych liczbowych oraz in-
formacji wpływających od rezydentów wiemy, 
że osoby pozostające na terenie Olivii Business 
Centre należą do grupy pracowników, którzy 
ze względu na swoją specyfikę pracy i strate-
giczne zadania wymagają osobistego świad-
czenia pracy.  

Wynika to z decyzji samych rezydentów, 
którym przekazaliśmy instrukcję postępowa-
nia w przypadku podejrzenia wystąpienia cho-
roby, w związku z którą ogłoszono stan zagro-
żenia zdrowia publicznego o skali międzyna-
rodowej, w tym choroby COVID-19. Oczywiś-
cie pracowników rezydentów jest zdecydowa-
nie mniej, jednak wynika to wyłącznie z wew-
nętrznych decyzji firm, które w OBC mają swo-
je siedziby. Wyczuwalne jest wycze-

 Wprowadzone 
rozwiązania pracy 
z domu wszyscy 
traktują jako 
tymczasowe, 
a rezydenci Olivii 
Business Centre należą 
do dojrzałych 
i stabilnych 
przedsiębiorstw - mówi  
Agnieszka Zglinicka, 
dyrektor Działu Relacji 
z Rezydentami Olivia 
Business Centre
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Rynek burowy teraz i w przyszłości 
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kiwanie na powrót normalności i po-
nowną pracę w biurach. 

Jak są chronieni pracownicy i osoby 
przebywające w budynkach? Wchodzą-
cym mierzona jest np. temperatura, kon-
trolowane jest przemieszczanie się osób 
w budynkach? 

W ostatnich tygodniach z uwagi na troskę o bez-
pieczeństwo wszystkich rezydentów centrum 
biurowego, przedsięwziętych zostało szereg 
czynności prewencyjnych oraz zaradczych, ma-
jących na celu zminimalizowanie ryzyka, jak 
również podniesienie bezpieczeństwa rezyden-
tów Olivii Business Centre oraz ich gości.  

Dla rezydentów przygotowaliśmy procedu-
rę postępowania na wypadek podejrzenia 

obecności osoby potencjalnie zakażonej na te-
renie biura.  

Dotychczas wdrożone działania oparliśmy 
na programie zabezpieczenia wszystkich roz-
poznanych kluczowych obszarów. Należą 
do nich: zmiana parametrów w układzie syste-
mu wentylacji, zmiana nastawienia tempera-
turowych systemu wentylacji, przyspieszenie 
przeglądów systemu klimatyzacji (w tym de-
zynfekcja wymienników) na powierzchniach 
najmu, przyspieszenie przeglądów systemów 
wentylacji w budynkach (w tym wymiana fil-
trów oraz dezynfekcja wymienników, silników 
oraz obudów central), uruchomienie dodatko-
wej (częstszej) dezynfekcji pochwytów, kla-
mek, przywołaczy wind i innych elementów 
wyposażenia, udostępniliśmy również dozow-

niki do odkażania rąk w częściach wspólnych 
budynków. 

Komleks OBC to nie tylko biura ale też 
punkty usługowe i gastronomiczne. Jak 
obecnie funkcjonują, czy został wdrożo-
ny jakiś model współpracy na przyklad 
kateringowej? 

Gastronomia OBC szybko dostosowała się 
do zmienionej rzeczywistości. Pomogło w tym 
doskonale przystosowane zaplecze kuchenne, 
które pozwala zapewnić pełne bezpieczeństwo 
przygotowywanych na wynos potraw. Dzięki 
temu od początku marca restauracja The 
Dumplings, przy finansowym wsparciu Olivii 
Business Centre codziennie dostarcza dwóm 
gdańskim szpitalom żywność, która dotych-
czas przekroczyła już liczbę 2000 porcji. Popu-
larność restauracji wzrasta, a pomaga przy tym 
również jakość dostarczanych posiłków i ory-
ginalne dania, przygotowywane w oparciu 
o przepisy doskonałych szefów kuchni restau-
racji z Olivii Star.  

W podobny sposób do nowych realiów do-
stosowała się cała gastronomia Olivii Business 
Centre. Zarówno niewielkie kawiarnie, jak i re-
stauracje. 

Czy po powrocie do normalności właś-
ciciel OBC spodziewa się, że część najem-
ców nie przedłuży umów, bo dojdzie 
do wniosku, że praca zdalna  jest lepsza? 
Może zmieni się nastawienie firm 
i w ogóle spadnie dynamika rynku biu-
rowego, spadną czynsze itp. 

Analizujemy sytuację i na ten moment nie ma 
żadnych sygnałów, które zapowiadałyby taki 
scenariusz. Wprowadzone rozwiązania pracy 
z domu wszyscy traktują jako tymczasowe, 
a rezydenci Olivii Business Centre należą 
do dojrzałych i stabilnych przedsiębiorstw. 

Home office, zgodnie z wieloma badaniami 
ekspertów z dziedziny ergonomii pracy, psy-
chologii biznesu czy zarządzania i human 
resources w dłużej perspektywie czasowej ob-
niża jakość pracy, a praca w zespole należy 
do jednej z podstaw efektywnego podchodze-
nia do realizacji własnych celów zawodowych. 
Jedynie niewielkiej grupie pracowników do-
brze pracuje się w domu. Należy mieć na uwa-
dze, że w większości przypadków mieszkania 
nie zapewniają tak dobrych warunków pracy, 
jak komfortowe biura klasy A, a przedłużający 
się stres związany z koniecznością łączenia do-
mowych, rodzinnych obowiązków powoduje, 
że wielu pracowników Rezydentów OBC dąży 
do jak najszybszego powrotu do pracy w kom-
fortowych warunkach biurowych.  

Tymczasowo musimy się dostosować i nau-
czyć pracować zdalnie. Jednak wciąż środowi-
sko biurowe, często dobrze przemyślane i za-
projektowane w najbardziej przyjazny dla kre-
atywności i efektywności pracowników spo-
sób, jest zdecydowanie najlepszym miejscem 
do pracy.

jjj 

Agnieszka Zglinicka
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PREMIERA

NOWE IPADY PRO MOGĄ ZASTĄPIĆ KOMPUTERY? TAK UWAŻAJĄ W APPLE. 
WŁAŚNIE DLATEGO POJAWIŁ SIĘ MAGIC KEYBOARD Z GŁADZIKIEM 

 Bez fanfar i szampana Apple wprowadziło do sprzedaży nowe  
iPady Pro. A przy okazji także odświeżonego MacBooka Air

Być może Apple planowało zorganizować 
w marcu sprzętową konferencję, ale – zapewne 
z powodu epidemii koronawirusa – skończyło się 
na prasowych komunikatach i odświeżeniu ofer-
ty na internetowej stronie firmy z Cupertino. 
W ten sposób dowiedzieliśmy się nie tylko 
o nowych (w istocie: spodziewanych) iPadach 
Pro, ale także o nowym modelu MacBooka Air. 

Tegoroczny MacBook Air jest, a jakże, wydaj-
niejszy i szybszy od poprzednika. Ma ekran 
Retina i waży tylko 1,29 kg. Dostępne są konfigu-
racje z czterordzeniowym procesorem Intel Core 
i7 (podstawowa wersja wyposażona jest w dwu-
rdzeniowy procesor Intel Core i3 1,1 GHz/ Turbo 
Boost do 3,2 GHz) i pamięcią RAM 3733 MHz 
do 16 GB. Już w podstawowej konfiguracji dysk 
SSD ma pojemność 256 GB, a najwyższe wersje 
mają dyski do 2 TB. 

Co istotne, nowy MacBook Air ma nową kla-
wiaturę Magic Keyboard, która po raz pierwszy 
pojawiła się w 16-calowym MacBooku Pro – 

z udoskonalonym mechanizmem nożycowym 
z 1-milimetrowym skokiem. Ceny zaczynają się 
od 4999 zł. 

Apple wprowadziło do swojej oferty także (a 
może przede wszystkim) nowe iPady Pro. Urzą-
dzenia nadal występują w dwóch wersjach – 
z ekranem 11- i 12,9-calowym. Otrzymały układ 
A12Z Bionic z ośmiordzeniowym procesorem 
graficznym i silnikiem Neural Engine wspierają-
cym sztuczną inteligencję. 

Mają też nowe aparaty. Zestaw obejmuje dwa 
obiektywy – szerokokątny 12 MP i ultraszeroko-
kątny 10 MP. Aparat dysponuje podwójnym 
zoomem optycznym. W charakterystycznej 
„wysepce” znajduje się także skaner LiDAR (Light 
Detection and Ranging). To czujnik głębi, który 
umożliwia skanowanie obiektów 3D. Działa 
na odległość 5 metrów, jak podkreśla Apple – 
z prędkością nanosekundową. Skaner ma otwie-
rać nowe możliwości dla rzeczywistości rozsze-
rzonej. Z przodu znajduje się kamerka Face ID. 

Pamięć wbudowana? Urządzenia dostępne 
są w czterech wersjach: ze 128 GB, 256 GB, 512 
GB oraz 1 TB pamięci. Pamięć RAM to 6 GB, 
a łączność bezprzewodowa opiera się na naj-
nowszym standardzie – Wi-Fi 6. Nowe iPady Pro 
otrzymały aż pięć wysokiej klasy mikrofonów. 
Ceny zaczynają się od 3899 zł (11-calowy model 
z Wi-Fi i 128 GB pamięci) i 4899 zł (12,9-calowy 
model z Wi-Fi i 128 GB), a kończą na 7199 zł (11-
calowy model z LTE i 1 TB pamięci) oraz 8199 zł 
(12,9-calowy model z LTE i 1 TB pamięci). 

Jako akcesorium osobno kupić można Magic 
Keyboard. Klawiatura podobna jest do klawiatu-
ry z nowego MacBooka Air; posiada gładzik 
i mechanizm nożycowy. Co więcej, jest pod-
świetlana. Nowością jest także sposób połącze-
nia jej z iPadem – magnetyczny. Kąt nachylenia 
ekranu można regulować dowolnie. Nowy Magic 
Keyboard kosztuje 1499 zł (dla modelu 11-calo-
wego) i 1699 zł (dla modelu 12,9-calowego).  

GRZEGORZ LISIECKI
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24 marca 2020. Polska Agencja Żeglugi Powietrznej podaje, że 
planowana liczba operacji lotniczych, jakie odbędą się tego dnia, 
to 129. Większość to loty tranzytowe. 20 marca 2019 roku opera-
cji było 2021. Lotniska Olsztyn, Lublin, Zielona Góra w ciągu ty-
godnia 15-22 marca zanotowały spadek operacji o 100 proc.  
Mówiąc prościej: nie latało stąd nic. Katowice Airport w trzecim 
tygodniu marca 2019 miały 597 operacji, w analogicznym tygod-
niu 2020 roku – 139. Ogromna zapaść w branży lotniczej nie skoń-
czy się w ciągu najbliższych miesięcy. Szacuje się, że lotniska stra-
ty zaczną odrabiać w 2021.  

– To już nie jest kryzys, to apokalipsa. W swojej ponad 20-let-
niej pracy jako kontroler lotów nie przeżyłem takiej sytuacji – 

Kloskowski:
Mam nadzie-

ję, że 
po zakończe-

niu kryzysu 
pasażerowie 
znowu będą 

latać chętnie 
i nie mniej niż 

dotychczas

Branża lotnicza 
zacznie odrabiać 
straty najwcześniej 
w 2021 roku 

Tekst: Dorota Niećko,
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mówił w rozmowie opublikowanej przez „Rzeczpospolitą” Ja-
nusz Janiszewski, prezes Polskiej Agencji Żeglugi Powietrznej. 
Ani kryzysy po 11 września 2001 roku, ani wybuch wulkanu na Is-
landii w 2010 nie spowodował takiego kryzysu, jak koronawirus. 
Linie lotnicze wstrzymują połączenia, niektóre do maja. – Nie 
wiemy, jak długo potrwa wstrzymanie lotów. W pesymistycz-
nym wariancie zakładam, że nawet do końca czerwca – szacuje 
Artur Tomasik, szef Katowice Airport.  

24 marca przedłużono w Polsce zakaz lotów o kolejne dwa 
tygodnie, do 11 kwietnia, a potem do 9 maja. Linie lotnicze już 
wcześniej wstrzymały loty. Jeśli chodzi o  Polskę, można wymie-
nić: Air France i KLM (loty wstrzymane do 3 maja), British Airways 
(stan na 24 marca – loty wstrzymane do 15 kwietnia), Lufthansa 
– na razie do 19 kwietnia. Qatar Airways – aż do 31 maja włącznie. 
Wizz Air zupełnie zamknął do 9  maja wszystkie swoje bazy w Pol-
sce. Ryanair przewiduje, że nie będzie latać w kwietniu i maju. 

Jak wygląda sytuacja w przypadku naszego narodowego prze-
woźnika, LOT-u? LOT odbywał w marcu tylko loty ratunkowe – 
czartery na zlecenie rządu, którymi do Polski wracali Polacy z za-
granicy. Jak podaje portal pasazer.com, według organizacji OAG, 
która zbiera dane dotyczące podróży, od 15 do 28 marca 2020 ro-
ku LOT planował wykonać 4 593 rejsy i oferować ponad 465 tys. 
miejsc. To daje w sumie ok. 350 tys. pasażerów. W akcji „Lot do do-
mu” jest ok. 30 tys. miejsc. Zatem w ciągu pierwszych dwóch ty-
godni narodowy przewoźnik nie przewiezie ok. 320 tys. pasaże-
rów. Szacuje się, że to oznacza w marcu utratę 79 mln zł. Do 25 
marca, w ramach akcji „Lot do domu”, LOT przywiózł ponad 30 
tys. pasażerów. 

Plyta gdańskie-
go lotniska 
zapełniona  
samolotami

Pandemia a biznes lotniczy
Strefa transportu
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Ruch pasażerski 
na świecie 

Europa  
odpowiada   

za 25 proc. ruchu, 
Chiny za 18 proc., 
a USA za 21 proc. 

Linie lotnicze 
w USA też 

wstrzymały  
połączenia  

międzynarodowe 
i wewnątrz kraju. 
Liczą na pomoc 

rządu.

Związek Regionalnych Portów Lotniczych, bazując na danych 
publikowanych przez Polską Agencję Żeglugi Powietrznej, pod-
sumował operacje na trzynastu polskich lotniskach regional-
nych w pierwszym pełnym tygodniu obowiązywania zakazu 
lotów, od poniedziałku 16 marca do niedzieli 22 marca 2020. 

– Zagrożenie wirusem SARS-CoV-2 oraz aktywne przeciw-
działanie pandemii spowodowało najpierw stopniowe, a na-
stępnie praktycznie całkowite wyłączenie działalności polskich 
regionalnych portów lotniczych – czytamy w komunikacie. 

Wyjątkami od wprowadzonych zakazów są: loty cargo, lo-
ty bez ładunku i bez pasażerów, loty o statusie hosp, hum, state, 
head, inne loty wykonywane w celu ratowania życia lub zdro-
wia ludzkiego, loty w celu ochrony porządku publicznego, lo-
ty samolotami wyczarterowanymi na zlecenie organizatorów 
turystyki lub na zlecenie Prezesa Rady Ministrów. Dopuszczal-
ne są także loty czarterowe realizowane przez obcych przewoź-
ników lotniczych, które wykonywane są na zlecenie państw 
obcych, w celu powrotu ich obywateli, a także loty statków po-
wietrznych znajdujących się w niebezpieczeństwie. Na pol-
skich lotniskach regionalnych między 16 a 22 marca odnoto-
wano 526 operacji, o 3470 mniej (87 proc.) w porównaniu z trze-
cim tygodniem marca 2019. Największy spadek, prócz lotnisk 
wymienionych na początku, zanotowały: Bydgoszcz (94 proc.), 
Łódź (94 proc.), Modlin (91 proc.), Szczecin (94 proc.), Kraków 
(89 proc.). Relatywnie najmniej: Gdańsk (86 proc.), Wrocław 
(87 proc.) i Katowice (76 proc.). 

Gdańsk ratuje się cargo i serwisem  
W I kwartale 2020 roku Port Lotniczy Gdańsk im. Lecha 

Wałęsy zanotował 11,4  proc. spadku ruchu pasażerskiego. Ruch 
towarowy cargo utrzymał się na poziomie I kwartału 2019. 
Koronawirus wyhamował  marsz po kolejne wzrosty. W stycz-
niu liczba pasażerów Portu Lotniczego Gdańsk wzrosła o 17,4 
proc., w lutym o 14,3 proc., by w marcu spaść o 59,8 proc.. W ca-
łym I kwartale 2020 roku gdańskie lotnisko obsłużyło 887 010 
pasażerów, zaś w porównywalnym czasie roku ubiegłego by-
ło ich ponad milion.  

Obiecująco wyglądają wyniki cargo za pierwsze trzy mie-
siące 2020 roku. W Porcie Lotniczym Gdańsk obsłużono w tym 
czasie w sumie 1 804 175 kg towarów, tylko 29 kg mniej niż 
w I kwartale 2019 roku.  

- Wstrzymanie regularnego ruchu lotniczego ma wpływ 
na nasze lotnisko, podobnie jak na inne lotniska w Polsce, Eu-
ropie i na świecie. Skutki spowodowane koronawirusem bo-
leśnie odczuwają linie lotnicze, z którymi na co dzień blisko 
współpracujemy. W tym kontekście, nasze wyniki za I kwar-
tał, a szczególnie za marzec, kiedy loty zostały wstrzymane, są 
zgodne z pesymistycznymi przewidywaniami. Rok 2020 za-
czął się dla nas świetnie i w pierwszych dwóch miesiącach ro-
ku odnotowaliśmy dwucyfrowe wzrosty obsługiwanych pa-
sażerów. Od połowy marca tych pasażerów nie ma, co musi 
oznaczać spadki – komentuje Tomasz Kloskowski, prezes Por-
tu Lotniczego Gdańsk im. Lecha Wałęsy. 

Port Lotniczy Gdańsk od ponad miesiąca nie obsługuje re-
gularnych pasażerskich połączeń lotniczych. Realizuje nato-
miast loty samolotów cargo, sanitarne Lotniczego Pogotowia 
Ratunkowego, na platformy wiertnicze i zlecane ad hoc, np. 
wojskowe czy prywatne realizowane z powodów zdrowot-
nych. Jesteśmy gotowi na obsługę lotów repatriacyjnych czy 
specjalnych. Ponadto stacjonujące w porcie maszyny średnio 
co dwa dni wzbijają się i realizują tzw. loty techniczne. 

W I kwartale  Port Lotniczy Gdańsk wypracował 6,3 mln zł 
zysku netto. Z powodu zatrzymania w połowie marca ruchu 
lotniczego wynik ten jest o 23  proc. niższy niż w porównywal-
nym okresie 2019 roku.   

-  Po wstrzymaniu ruchu lotniczego i ograniczeniu pracy 
naszego lotniska znaleźliśmy oszczędności tam, gdzie to było 
możliwe. Renegocjowaliśmy umowy, bo tak jak nasi partnerzy 
zostaliśmy pozbawieni dochodów. Redukujemy koszty, ale wy-
korzystujemy w tym celu tylko miękkie narzędzia. Nikogo nie 
zwalniamy. Część załogi pracuje zdalnie, część jest na urlopach, 
inni korzystają z płatnej opieki nad dziećmi – poinformował 
Tomasz Kloskowski, prezes Portu Lotniczego Gdańsk. Dwie 
duże inwestycje tj. rozbudowa terminalu pasażerskiego i biu-
rowca Alpha, są realizowane zgodnie z harmonogramem.  

- Mam nadzieję, że po zakończeniu obecnego kryzysu pa-
sażerowie znowu będą latać chętnie i nie mniej niż dotychczas. 
Tak było po dwóch innych kryzysach, po ataku na WTC w 2001 
roku oraz po wybuchu wulkanu wiosną 2010 roku. Za każdym 
razem się podnosiliśmy. Teraz też tak będzie” – zapewnia To-
masz Kloskowski. 

Europejski oddział Międzynarodowej Rady Portów Lotni-
czych (ACI Europe) szacuje, że tylko w pierwszym kwartale 
2020 roku, w związku z pandemią, europejskie lotniska nie 
zrealizują przychodów o wartości ok. 1,3 mld euro. Doraźnym 
działaniem, które w tym trudnym czasie w znaczący sposób 
pomogłoby spółkom zarządzającym lotniskami, byłoby zwol-
nienie, przynajmniej do końca czerwca, z danin na rzecz pań-
stwa.  

W Europie mniej o 700 mln 
pasażerów 
– Zakładając, że ograniczenia podróży i zakazy lotów zosta-

ną zniesione pod koniec kwietnia, a następnie nastąpi stop-
niowe ożywienie popytu na transport lotniczy, mówimy o utra-
cie ponad 700 milionów pasażerów na europejskich lotniskach 
w 2020 roku – wylicza Międzynarodowa Rada Portów Lotni-
czych (Airport Council International), która skupia 500 lotnisk 
w 46 krajach Europy. – Stanowi to utratę 14 miliardów euro do-
chodów dla samych operatorów portów lotniczych w Europie, 
bez uwzględnienia ogromnych strat, które nieuchronnie po-
niosą inni usługodawcy na lotniskach.  

ACI zaapelowała do Komisji Europejskiej w sprawie wspar-
cia dla branży. – Fakt, że ruch lotniczy prawie stał w bezruchu 
w większości krajów Europy, oznacza, że operatorzy portów 
lotniczych i dostawcy usług również borykają się z problema-
mi związanymi z ciągłością operacyjną i biznesową – czytamy. 

– Linie lotnicze i ich pracownicy stają przed bezprecedenso-
wym wyzwaniem, jakim jest radzenie sobie z konsekwencja-
mi biznesowymi i operacyjnymi kryzysu COVID-19 – mówi 
Gilberto Lopez Meyer, wiceprezes IATA (Międzynarodowe Zrze-
szenie Przewoźników Powietrznych) ds. bezpieczeństwa i ope-
racji lotniczych. IATA poprosiło rządy, aby zapewniły wsparcie 
finansowe. – 5 marca myśleliśmy, że pesymistycznym scena-
riuszem jest utrata przychodów w wysokości 113 miliardów 
dolarów – przyznał Alexandre de Juniac, szef IATA, na briefin-
gu 24 marca. – Jeśli ograniczenia potrwają trzy miesiące, utra-
ta przychodów wyniesie 252 miliardy dolarów. 

– Sytuacja portów lotniczych pogarsza się z dnia na dzień. 
Ich absolutnym priorytetem pozostaje ochrona pasażerów 
i personelu, a także współpraca z organami zdrowia publicz-
nego i partnerami branżowymi – przyznaje ACI. – Dramatycz-
ny stan włoskich lotnisk pokazuje, co czeka lotniska na całym 
kontynencie. 

Ruch pasażerski na włoskich lotniskach spadł swobodnie, 
zmniejszając się o ponad 90 proc. Zrewidowana prognoza ACI 
EUROPE pokazuje, że lotniska w Europie tracą przychody 
w wysokości 2 miliardów euro w pierwszym kwartale tego ro-
ku. 
(JKL)
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TEKST: MATEUSZ TKARSKI

O
statnie lata zapisywały się rekorda-
mi odwiedzin turystów, w całym 
kraju jak i w Trójmiescie i na POmo-
rzu. Trójmiasto i wybrzeże bylo 
najpoularniejszym kierunkiem  wy-
bieranym na letni wypoczynek. Epi-
demia globalna zweryfikowała dra-
stycznie plany na ten rok. Sezon let-
ni jest już praktycznie stracony.  

Z rosnącej popularności Polski korzystala branża 
hotelarska. Nowe hotele powstawały i w najatrak-
cyjniejszych lokalizcjach. W planach bylo pow-
stanie tysięcy kolejnych obiektów. Plany te stały 
się już nieaktualne. Nie wiadmo kiedy zostaną 
zrealizowane i czy w ogóle. 

Do końca 2021 roku miało powstać ponad 13 
tys. nowych pokoi hotelowych - wynika z sza-
cunków Emmerson Evaluation zawartych w ra-
porcie ,,Rynek hoteli i condohoteli w Polsce”.Z 
szacunków Emmerson Evaluation wynika, że 
w Trójmieście miało powstać 13 nowych hoteli, 
które dostarczyłyby na rynek prawie 2 tys. pokoi. 
To największa liczba w kraju, zaraz po Warsza-
wie.  

W Gdańsku miałyby pojawić się głównie 
na Wyspie Spichrzów (5*hotel Renaissance) 
i w ścisłym centrum, natomiast w Gdyni plano-
wane były dwa nowe obiekty tj. 14 Avenue i Ho-
tel przy Morskiej, mające oferować łącznie 135 po-
koi hotelowych. Z kolei w pasie nadmorskim1, 

analizowanym oddzielnie od rynku trójmiejskie-
go, do 2021 r. planowane było uruchomienie 5 
hoteli. Wśród nich są hotele 4* Radisson Resort 
i Hilton Garden Inn w Kołobrzegu, 5* Hilton Świ-
noujście Resort &SPA i 5* MGallery w Juracie. 

W innych wiekszych miastach i w gorach pla-
nowanych było po kilka, kilkanascie nowych 
obiektów. 

- Niestety, jednym z najbardziej prawdopo-
dobnych skutków pandemii COVID19 dla bran-
ży hotelarskiej będzie wstrzymanie lub nawet 
rezygnacja z części wyżej wymienionych pro-
jektów. Niezwykle ciężko prognozować jakie-
kolwiek wyniki i przewidzieć następstwa, jakie 
pociągnie ona za sobą dla branży hotelowej 
w dłuższej perspektywie. Można być jednak 
pewnym, że w krótkim okresie, negatywnie 
wpłynie na całą branżę turystyczną. Część, o ile 
nie większość, nowych inwestycji zostanie prze-
sunięta w czasie – podsumowuje Dariusz 
Książak, Prezes Emmerson Evaluation. 

Epidemia przerwała ścieżkę wzrostową bran-
ży. Autorzy raportu wskazują, że na dynamicz-
ny rozwój bazy hotelowej w najbliższych latach 
wskazywał rosnący popyt. Rezerwacji przyby-
wało, choć równolegle rosła też oferta hotelowa. 
Najwyższy stopień wykorzystania pokoi hote-
lowych w 2019 r. osiągnęło województwo za-
chodniopomorskie, gdzie średnie obłożenie wy-
niosło 64,7 proc. Mniejsze obłożenie w 2019 r. 

Do końca 2021 roku 
miało powstać ponad 13 
tys. nowych pokoi 
hotelowych - wynika 
z szacunków Emmerson 
Evaluation zawartych 
w raporcie ,,Rynek hoteli 
i condohoteli w Polsce”. 
W związku z epidemią  
część,  inwestycji zostanie 
przesunięta w czasie, 
a realizacja niektórych 
z projektów może zostać 
zarzucona na kilka 
najbliższych lat.

JAK MOCNO 
COVID-19 
ZACHWIEJE 
PLANAMI 
BRANŻY 
HOTELI?

FOT. MATERIAŁY PRASOWE GRANARIA
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względem 2018 r. wystąpiło jedynie w woje-
wództwie mazowieckim i śląskim. Pozostałe re-
giony zanotowały wzrost. 

- W związku z rozwojem pandemii COVID19 
w ostatnich miesiącach hotele praktycznie zu-
pełnie się wyludniły. Będzie to miało znaczący 
wpływ na tegoroczne wskaźniki wykorzystania 
miejsc noclegowych dla poszczególnych obiek-
tów. Kluczowym czynnikiem będzie jednak dłu-
gość okresu, w którym hotele nie będą mogły 
prowadzić normalnej działalności – wskazuje 
Dariusz Książak i dodaje, że w dłuższej perspek-
tywie epidemia koronawirusa może w pewnym 
stopniu pozytywnie wpłynąć na obiekty, które 
utrzymają się na rynku. - Część potencjalnych 
klientów z całą pewnością odczuwać będzie oba-
wę przed podróżowaniem w bardziej odległe re-
jony świata (jak np. Chiny czy Wietnam), co 
po ustabilizowaniu sytuacji epidemiologicznej 
i gospodarczej, może przełożyć się na wzrost za-
interesowania ofertą rodzimych hoteli i obiek-
tów wypoczynkowych. Na efekty takiej sytua-
cji przyjdzie nam jednak poczekać jeszcze wie-
le miesięcy. Obecnie branżę turystyczną czeka 
bardzo trudny okres, który będzie swego rodza-
ju sprawdzianem i rozliczeniem tego, jak do tej 
pory obiekty te były zarządzane i w jakim stop-
niu mogą poradzić sobie z zaistniałym na rynku 
kryzysem – podsumowuje Prezes Emmerson 
Evaluation. 

Na razie operatorzy i właściciel hoteli podej-
mują działania aby w ogóle przetrwać okres za-
wieszenia działalności. 

W Polsce jest około 144 tys. pokoi hotelo-
wych, z czego 1/3 to pokoje należące do hotelo-
wych sieci. Jeszcze w lutym tego roku firma 
CBRE szacowała, że w 2020 roku liczba nocle-
gów w hotelach w Polsce wyniesie 45 milionów. 
Epidemia spowodowała, że liczba noclegów bę-
dzie znacznie niższa niż zakładano, bo już od po-
łowy marca widać drastyczny spadek wskaźni-
ka obłożenia hoteli. Teraz większość z nich jest 
zamknięta, a ich właściciele szukają oszczędnoś-
ci. Jednym z najłatwiejszych sposobów, który 
można wykonać szybko i bez wydawania pie-
niędzy, jest audyt hotelowych instalacji i obni-
żenie parametrów wszystkich funkcji. 

- Dotyczy to przede wszystkim dużych hote-
li, to często obiekty wyposażone w wiele syste-
mów i instalacji, które wymagają znacznych iloś-
ci prądu. Profesjonalny audyt wszystkich insta-
lacji i obniżenie ich parametrów, a co za tym idzie 
- zużycia prądu, może dać oszczędności od 20 
do 40 proc. Mam tu na myśli takie instalacje jak 
ogrzewanie, chłodzenie, klimatyzacja, wentyla-
cja czy nawilżanie. Od połowy marca przepro-
wadziliśmy kilkadziesiąt tego typu audytów, ob-
niżając parametry zużycia prądu. Takie działa-
nia są przeprowadzane bezpłatnie, w ramach 
wieloletniej umowy i obsługi bieżącej hoteli – 

mówi Maciej Mielęcki ze SPIE Building 
Solutions..  

Takie działania są swoistym byc alnbo nie być 
dla wielu hoteli, pensjonatów czy hosteli. Bran-
ża , mimo dynamicznego rozwoju, jeszcze 
przed pandemią zmagała się ze znacznym zad-
łużeniem. Z danych Krajowego Rejestru Długów 
wynika, że na początku kwietnia miała aż 242 
mln zł zaległości. A w liczbach tych nie odbija się 
jeszcze wpływ koronawirusa.  

W bazie danych KRD figuruje obecnie 10 742 
hoteli, restauracji i firm cateringowych. Ich śred-
nie zadłużenie to 22 522 zł. Rok temu, w kwiet-
niu, do KRD było wpisanych 9 302 takich pod-
miotów, a przeciętny dług wynosił 19 326 zł. 
Również sama wartość zaległości była mniejsza, 
bo 179,7 mln zł. 

Według raportu „Rynek HoReCa w Polsce 
2019. Analiza i prognozy rozwoju do 2024 r.” ry-
nek ten jest warty 30,9 mld zł. W ostatnich trzech 
latach rósł o ok. 7 proc. rocznie. To dużo biorąc 
pod uwagę wcześniejsze, i tak już mocne, nasy-
cenie kraju restauracjami i hotelami z miejsca-
mi na wypoczynek weekendowy i wakacyjny. 

- Branża, jeszcze pandemią, borykała się 
z wieloma problemami. Rosnące koszty zatrud-
nienia, trudności w pozyskiwaniu i utrzymaniu 
wykwalifikowanych pracowników, coraz wyż-
sze koszty najmu lokali lub brak lokali w dobrych 
miejscach, mała lojalność klientów, którzy chęt-
nie testowali nowe, wyrastające jak grzyby 
po deszczu, restauracje i hotele. Działalności nie 
ułatwiała też ogromna konkurencja oraz rosną-
ca popularność serwisów umożliwiających za-
mawianie jedzenia z dostawą do domu. Nie mo-
gąc udźwignąć zobowiązań wobec kontrahen-
tów, przedsiębiorcy prowadzący lokale gastro-
nomiczne i hotele zaczynali tracić płynność fi-
nansową, a w końcu trafiali do naszej bazy – mó-
wi Adam Łącki, prezes Zarządu Krajowego Reje-
stru Długów Biura Informacji Gospodarczej. 

Równocześnie zatem z rozwojem rynku  ro-
sła konkurecja, która mocno odbijała się na finan-
sach hotelarzy.  

- W obecnej sytuacji problemy finansowe 
branży się pogłębią. Dobrze jednak, że w czasie 
pandemii nie czeka ona biernie, lecz ratuje się róż-
nymi rozwiązaniami. Restauracje, bary i hotele, 
nie mogąc prowadzić działalności stacjonarnie, 
przestawiły się na przygotowane i dowóz posił-
ków oraz zaoferowały catering wielkanocny. Po-
dobnie zrobiły firmy, które dotąd koncentrowały 
się na cateringu dla szkół i przedszkoli czy na im-
prezy masowe. Ta elastyczność przedsiębiorców 
jest naprawdę godna podziwu – zauważa Adam 
Łącki. - - W kwietniu i maju spodziewamy się 
gwałtownego przyrostu długów z tej branży do-
pisywanych do naszego rejestru. Wobec pande-
mii wszyscy są równi: małe bary i duże hotele. Te 
pierwsze nie mają zaplecza finansowego, ale za to 
relatywnie niskie koszty utrzymania. Duże obiek-
ty zaś mogą nieco dłużej zachować płynność, ale 
zostanie ona szybko skonsumowana przez wy-
sokie koszty utrzymania.

Hotele w czasie epidemii
Strefa turystyki



Kardiomonito-
ry dla pomor-
skich szpitali 
przekazane 
przez bytowski  
Drutex
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K
ażdego dnia docierają do nas setki 
doniesień o kolejnych inicjatywach 
pomocowych w walce z epidemią. 
Firmy w całym kraju angażują się 
w sprowadzenie potrzebnych środ-
ków higieny, sprzętu medycznego. 
Często wyręczają w tym nie zaw-
sze wydajne struktury państwowe. 
Z drugiej strony płyną podziękowa-

nia za wsparcie. Organizacje biznesowe i poje-
dyncze przedsiębiorstwa powołują platformy 
wymiany inforamcji o dostępnych zasobach 
i zapotrzebownaiu na usługi,  tak aby chociaż za-
chować jakąś część działalności firm, nie dopuś-
cić do całkowitego zatrzmania biznesów. 

- Znaleźliśmy się w bezprecedensowej sytu-
acji. Niezależnie od dalszych scenariuszy, opinie 
ekspertów, ale i powszechne odczucia są zgodne: 
ten czas zmieni świat i nasze życie. Nadzieję bu-
dzi to, jak wiele widzimy dziś przykładów soli-
darności, empatii i odpowiedzialności. Zwykłych 
ludzi, organizacji pomocowych i biznesu. Zarzą-
dzanie swoim wpływem na otoczenie i odpo-
wiedzialność za społeczeństwo, w tym za pra-
cowników, dostawców czy partnerów bizneso-
wych, ale także zobowiązaniami wobec najszer-
szego kręgu interesariuszy, całego społeczeń-
stwa, to dziś najcenniejsza aktywność. Chcemy 
pokazywać te działania pod hasztagiem 
#BiznesReagujeOdpowiedzialnie - mówiła nie-

dawno  Marzena Strzelczak, dyrektorka general-
na Forum Odpowiedzialnego Biznesu. 

FOB opracowało specjalną mapę i  wystarto-
wało z akcją #BiznesReagujeOdpowiedzialnie, 
by pokazać pozytywne przykłady działania firm 
w czasie walki z epidemią koronawirusa SARS-
CoV-2.  Na tej mapie jest wiele przykladów ini-
cjatyw pomocowych z Pomorza. 
 

Najwięksi się organizują 
i przeznaczają miliony 
na wsparcie 

Drutex SA od wielu tygodni kontynuuje wspar-
cie walki z koronawirusem. Po przekazaniu po-
mocy w wysokości 1,5 miliona złotych, 
bytowska spółka rozpoczęła produkcję profe-
sjonalnego sprzętu ochronnego. Pierwsza par-
tia przyłbic trafiła już do medyków z Wojewódz-
kiego Szpitala Specjalistycznego im. Janusza 
Korczaka w Słupsku. Ze sprzętu korzystają rów-
nież pracownicy firmy. 

- Czas pandemii COVID-19 to dla nas wszyst-
kich sprawdzian. Mamy świadomość ogromu 
wyzwań stojących przed całym społeczeń-
stwem, a w szczególności personelem medycz-
nym, który odgrywa kluczową rolę w walce 
z koronawirusem - podkreśla Leszek 
Gierszewski, prezes Drutex S.A. - Czujemy po-
trzebę i obowiązek niesienia pomocy. Chcemy 

być blisko lekarzy, pielęgniarek, ratowników me-
dycznych – prawdziwych bohaterów walki 
z koronawirusem. Doskonale zdajemy sobie 
sprawę z ogromnego zapotrzebowania na sprzęt 
ochronny, stąd decyzja o rozpoczęciu produk-
cji profesjonalnych przyłbic. Na ten moment 
planujemy produkcję kilkudziesięciu tysięcy 
sztuk. Wytwarzamy je na własnych, nowoczes-
nych maszynach, zgodnie z wytycznymi me-
dyków. Tak by jak najlepiej spełniały ich ocze-
kiwania, Działamy i pomagamy dalej. To nie jest 
nasze ostatnie słowo – dodaje. 

Produkcję przyłbic ochronnych Drutex uru-
chomił we współpracy ze swoimi partnerami - 
firmami Wadim-Plast, Alexander i Trefl. 

To kolejna forma pomocy szpitalom ze stro-
ny bytowskiej spółki. W marcu Drutex przeka-
zał specjalistyczny sprzęt i pieniądze na remont 
i doposażenie czterech pomorskich szpitali, ini-
cjując akcję „Jesteśmy Razem. Pomagamy”. Do-
tychczas do przedsięwzięcia, którego pomysło-
dawcą był Leszek Gierszewski, dołączyło kilku-
dziesięciu partnerów – firm z różnych branż - 
a łącznie pomoc osiągnęła wartość ponad 23 mi-
lionów złotych. Do szpitali trafia między inny-
mi sprzęt medyczny i ochronny.  

Ponad 20 milionów złotych – tyle wynosi już 
wartość pomocy pozyskanej od firm w całym 
kraju w ramach akcji „Jesteśmy razem. Poma-
gamy”. Przyłączyło się do niej wiele 

Firmy w walce z epidemią
Strefa CSR

ODPOWIEDZIALNA I POMOCNA 
STRONA BIZNESU W STANIE 

ZAGROŻENIA

TEKST: MATEUSZ TKARSKI

Epidemia, a właściwie pandemia COVID-19 przewartościowała priorytety wielu 
firm. Już nie rozwój, ale przetrwanie jest najważniejsze. Przyniosła także 
potężną falę zrozumienia i pomocy wielu środowiskom znajdującym się 

w potrzebie. Miejmy nadzieję, że budujące przykłady wsparcia płynące także 
z Pomorza po ustaniu zagrożenia nie znikną jak wody w czasie odpływu.

jjj 

029Strefa Biznesu   KWIECIEŃ - MAJ 2020



firm z Pomorza i nie tylko.  Firma 
Budimex wsparła szpitale kwotą miliona zło-
tych. Pekabex przekazał dwa tysiące maseczek 
i kombinezonów dla szpitali na terenie całej Pol-
ski. Dr. Irena Eris podarowała 30 tysięcy sztuk 
kosmetyków, które trafiły do 150 placówek me-
dycznych, LPP zakupiło i przekazało sprzęt 
ochronny za ponad milion złotych. 

Lecą kombinezony, szyją 
się maseczki ochronne  

Od początku epidemii pracownicy LPP szyją 
maseczki bawełniane oraz fartuchy ochronne, 
które trafiają m.in. do pracowników niemedycz-
nych. Do tej pory już ponad 12 tysięcy maseczek 
bawełnianych i ponad tysiąc fartuchów znala-
zło się w rękach osób potrzebujących. Ponadto, 
w ramach projektu „Polskie szwalnie”, spółka 
wspiera Agencję Rozwoju Przemysłu w zakre-
sie koordynacji i obsługi logistycznej produkcji 
750 tys. masek przez 19 krajowych szwalni. Za-
angażowała się też w negocjacje handlowe 
i sprowadza milion kombinezonów medycz-
nych z Turcji. 

- Niesienie pomocy leży w DNA naszej fir-
my. Uważamy, że dzielenie się naszym doświad-
czeniem produkcyjnym i zapleczem bizneso-
wym, które może w tych trudnych momentach 
ratować pośrednio ludzkie życie, to pomoc, któ-
rej nie da się wycenić, dlatego od początku dzia-
łamy pro bono – mówi Dorota Jankowska-Tom-
ków, dyrektor zakupów LPP. 

Olivia Business Centre sfinansowała moduł 
diagnostyczny, który został postawiony 
przy szpitalu na gdańskiej Zaspie. W pełni wy-
posażony obiekt zapewni niezbędne środowi-
sko do prowadzenia testów osób z podejrze-
niem zarażenia chorobą COVID-19. Co ważne, 
realizacja modułu od koncepcji, przez produk-
cję z wykończeniem pod klucz, aż po montaż 
na miejscu zajęła zaledwie 10 dni. Obiekt pow-
stał w technologii budownictwa modułowego, 
co pozwoliło na ograniczenie czasu produkcji, 

jak również większą kontrolę nad zachowaniem 
najwyższych standardów w czasie realizacji, 
na czym najbardziej zależało Inwestorowi w tak 
wyjątkowej sytuacji. Za proces odpowiedzial-
na była spółka VIVIA NEXT, która do realizacji 
zaangażowała doświadczonych podwykonaw-
ców z branży budowlanej. Ich pełne zaangażo-
wanie pozwoliło na tak krótki czas realizacji pro-
jektu, jak również najwyższą jakość poszczegól-
nych części projektu. W produkcję zaangażo-
wane były m.in.  firmy: Pekabex, Skills Group, 
EkoInbud, Ready Bathroom, Creon, Zumax, 
Seeger Dach, Scandinavian Express, Corleonis, 
Drutex, CWCC, Świat Reklamy. 

Loża Gdańska Business Centre Club przeka-
zała pomorskim szpitalom niezbędny do zwal-
czania koronawirusa sprzęt oraz środki ochrony 
osobistej, których brakuje niemal wszędzie. 
Trzy najnowocześniejsze respiratory, trzy kar-
diomonitory dla pacjentów, 20 urządzeń do ste-

rylizacji narzędzi oraz 100 tysięcy masek chi-
rurgicznych trafiło do szpitali zakaźnych 
w Gdańsku i Wejherowie, a także do UCK 
w Gdańsku. 

– Mimo że nie jest łatwo w tych czasach pro-
wadzić działalność, to firmy skupione w Loży 
Gdańskiej BBC na nasz apel o pomoc odpowie-
działy z entuzjazmem, który przekroczył nasze 
oczekiwania – mówił Maciej Dobrzyniecki, kan-
clerz Loży Gdańskiej BCC. – Jako pomorscy 
przedsiębiorcy bierzemy odpowiedzialność 
za nasz region i dlatego zaczęliśmy działać nie-
mal od razu. Postanowiliśmy nie czekać na roz-
wój sytuacji i wziąć sprawy w swoje ręce. 

Firma deweloperska Torus przeznaczyła 
środki finansowe na zakup dwóch respiratorów, 
które trafią do Pomorskiego Centrum Chorób 
Zakaźnych i Gruźlicy w Gdańsku. 

- Wszyscy zdajemy sobie sprawę, z czym 
mierzy się dzisiaj świat, w obliczu jakiego wyz-

Firmy w walce z epidemią
Strefa CSR

Ekspresowe tempo 
Realizacja modułu od koncepcji, przez pro-
dukcję z wykończeniem pod klucz, aż 
po montaż na miejscu zajęła zaledwie 10 
dni. Obiekt powstał w technologii budowni-
ctwa modułowego, co pozwoliło na ograni-
czenie czasu produkcji, jak również większą 
kontrolę nad zachowaniem najwyższych 
standardów w czasie realizacji, na czym naj-
bardziej zależało Inwestorowi w tak wyjąt-
kowej sytuacji. Za proces odpowiedzialna 
była spółka VIVIA NEXT, która do realizacji 
zaangażowała doświadczonych podwyko-
nawców z branży budowlanej. W produkcję 
zaangażowane były m.in. następujące firmy: 
Pekabex, Skills Group, EkoInbud, Ready 
Bathroom, Creon, Zumax, Seeger Dach, 
Scandinavian Express, Corleonis, Drutex, 
CWCC, Świat Reklamy. 
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Moduł diagnostyczny dla personelu szpitala na gdańskiej Zaspie od OBC
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Tysiące maseczek przekazanych szpitalom przez firmę Intel
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Grupa Lotos poprzez swoją fundację sfinansowała zakup specjalistycznego 
wyposażenia dla kilku szpitali, nie tylko z Pomorza
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Respiratory od Portu Gdynia dla szpi-
tali gdyńskich
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Tysiące maseczek ochronnych dostar-
czonych przez firmę LPP
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wania stanęliśmy, także jako lokalna społecz-
ność. Dzisiaj odpowiedzialność i solidarność na-
bierają szczególnego znaczenia, także dla śro-
dowiska biznesowego, dlatego zdecydowaliśmy 
się wesprzeć jeden z lokalnych szpitali. Zachę-
camy też do zaangażowania inne firmy, które są 
w stanie w jakikolwiek sposób pomóc służbie 
zdrowia – mówi Małgorzata Dobrowolska, właś-
cicielka firmy Torus. 

Powszechna społeczna 
odpowiedzialność 
Między innymi cztery respiratory zakupił 

Port Gdynia. Dwa respiratory, które przekazał 
do Szpitala Miejskiego św. Wincentego a Paulo 
w Gdyni. Wspólnie z Portem Gdańsk  zorgani-
zował 4 sztuki analizatorów do diagnostyki za-
każeń SARS-CoV-2, stanowiących wyposażenie 
laboratoriów. 

- Zakupiony sprzęt pozwoli szpitalom wy-
dajniej pracować. Jesteśmy częścią lokalnej spo-
łeczności, dlatego dokładamy wszelkich starań, 
by wspomóc miejskie placówki medyczne, któ-
re pomimo trudnej dla wszystkich sytuacji, 
z najwyższą starannością pełnią służbę w tro-
sce o nasze zdrowie. Jestem pełen podziwu dla 
postawy wszystkich służb zaangażowanych 
w walkę z koronawirusem, a w szczególności 
dla personelu medycznego - mówi Adam 
Meller, prezes Zarządu Morskiego Portu Gdy-
nia.  

Respiratory przekazał do Wojewódzkiego 
Szpitala Specjalistycznego w Słupsku oraz Po-
morskiego Centrum Reumatologicznego w So-
pocie Invest Komfort. Deweloper zakupił też 
łącznie 23 500 maseczek, które są sukcesywnie 
przekazywane szpitalom, domom opieki spo-
łecznej oraz pracownikom firmy. System ogrze-
wania pacjenta przekazała Szpitalowi Specjali-
stycznemu w Kościerzynie ZPS Lubiana. 

Intel udostępnił specjalny serwer umożli-
wiający zdalną pracę lekarzom. Urządzenie zo-
stało zainstalowane w Uniwersyteckim Cen-
trum Klinicznym w Gdańsku. Firma przekaza-
ła też gdańskim szpitalom 200 tysięcy mase-
czek ochronnych, zaangażowała się w akcję dru-
ku przyłbic ochronnych przy wykorzystaniu 
drukarek 3D i zakupiła materiał umożliwiający 
przygotowanie ok. 1 000 nakryć ochronnych. 

To tylko niektore przykłady. Wszystkich nie 
sposób wymienić. Nawet kilkuosobowe firmy  
technologiczne angażują się w produkcję sprzę-
tu ochronnego dla lekarzy i personelu szpital-
nego. 

Społeczna odpowiedzialność biznesu zy-
skała nowe oblicze. Pokazała, że w czasie za-
grożenia i zwiększonych poptrzeb płynących 
z różnych stron, biznes jest w stanie sponta-
nicznie, w ogromnej skali na te potrzeby odpo-
wiedzieć. Czy to oblicze powróci do starego, 
kiedy zagrożenie minie? Na odpowiedź trzeba 
poczekać. 

 
Mateusz Tkarski 
redakcja@prasa.gda.pl
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Ropa naftowa zaskakuje
Strefa surowców

ROPA 
NAFTOWA-
CZARNE 
ZŁOTO, 
KTÓREGO 
NIKT DZISIAJ 
NIE CHCE

TEKST: JACEK KLEIN

K
wiecień na rynku ropy przejdzie 
do historii. 20 dnia tego miesiąca, 
2020 roku miało miejsce spekta-
kularne załamanie na amerykań-
skiej giełdzie paliw. Doszło do ku-
riozalnej sytuacji, że traderzy 
i producenci surowca byli skłon-
ni zapłacić za odebranie baryłek  
ropy. Spektakularne załamanie 

cen ropy naftowej na amerykańskiej giełdzie 
paliw. W poniedziałek 29 kwietnia cena wyga-
sających w maju kontraktów na ropę typu WTI 
spadła poniżej zera i sięgnęła w pewnym mo-
mencie -37 dolarów za baryłkę. Ujemna cena 
na zamknięciu dnia  to pierwszy taki przypa-
dek w historii kontraktów na West Texas 
Intermediate. Powód to koronawirus  i spada-
jące zapotrzebowanie na ropę oraz fakt, że 
na świecie coraz szybciej maleje liczba miejsc, 
gdzie surowiec może być składowany. 

Co dokładnie się 
wydarzyło? 

Cena baryłki ropy WTI w dostawach na maj 
na giełdzie paliw NYMEX w Nowym Jorku dy-
namicznie spadała w ciągu dnia aż do zera, a na-
stępnie pojawiły się ceny ujemne. Oznacza to, 
że producenci są gotowi dopłacić, żeby odbior-
cy chcieli wziąć od nich surowiec. W przypad-
ku ropy naftowej, kontrakt West Texas 
Intermediate (WTI) z odbiorem surowva w ma-
ju osiągnął najniższy poziom - 40,32 
dolerów o 14:24 w poniedziałek 20 kwietnia, 
po czym zakomczył notowania na poziomie - 
15,92 dolarów za baryłkę. Oznaczało to, że 
po raz pierwszy w historii ceny ropy spadły po-
niżej zera. 

 Jak to się mogło stać i jakie są implikacje dla 
rynków ropy w krótkim, średnim i długim okre-
sie? 

- NYMEX West Texas Intermediate to fizycz-
nie rozliczony kontrakt futures na ropę nafto-
wą i jeden z dwóch najważniejszych kontrak-
tów na świecie. Każdy, kto przedłuży umowę 
WTI po wygaśnięciu, musi być gotowy do przy-
jęcia fizycznej dostawy surowca. Druga strona 
kontraktu musi być gotowa do dostarczenia ro-
py. 

-  Handlowcy, którzy nie zamierzają przyj-
mować ani dostarczać fizycznych wolumenów, 
często rozpoczynają proces zmniejszania swo-
jej ekspozycji na kilka dni przed wygaśnięciem 
kontraktu, aby nie zostać złapanym na spalo-
nym. Ogólnie rzecz biorąc, przedsiębiorca mo-
że albo zamknąć pozycję bezpośrednio, kupu-
jąc umowę kompensującą, albo „zrolować” 
swoją ekspozycję, kupując pozycję kompen-
sującą w umowie wygasającej i ustanawiając 
nową pozycję w umowie na następny miesiąc 
- wyjaśniali eksperci firmy inwestycyjnej 
Goehring & Rozencwajg z USA. 

Rynek notowań ropy WTI jest zdominowa-
ny przez handlowców „papierowych” czyli ta-
kich, którzy nie mają możliwości dokonywa-
nia transakcji na fizycznym towarze. Ogromna 

większość kontraktów WTI jest kompensowa-
na bez konieczności odbioru surowca. Jedno-
cześnie wygaśnięcie kontraktu stało się szcze-
gólnie niestabilnym okresem na rynkach ropy. 

20 kwietnia ilość „papierowych” pozycji po-
zostawionych do wygaśnięcia była znacznie 
większa niż w przeszłości. Otwartych było po-
nad 100 tys. umów w porównaniu z 3200 mie-
siąc wcześniej i zaledwie 45 kontraktami dwa 
miesiące temu. Z drugiej strony kontrakt ter-
minowy na WTI był specyficzny. Jego posia-
dacz musiał dostarczyć ropę fizycznie do naj-
większych magazynów w USA znajdujących 
się w stanie w Cushing w Oklahomie. Problem 
w tym, że z powodu ogromnego spadku popy-
tu na surowiec magazyny te są już prawie peł-
ne lub czekają na wcześniej zakontraktowane 
dostawy i  w pierwszej połowie maja nie będą 
w sanie przyjąć żadnej dodatkowej dostawy. 
Handlowcy znaleźli się w kropce i panicznie 
zaczęli poszukiwać kogoś kto odebrałby ropę. 

- Handlowcy byli zmuszeni wielokrotnie ob-
niżać cenę ofertową, aby znaleźć zdolnego na-
bywcę. Gdy żaden taki nabywca się nie ujaw-
nił, cena przełamała barierę zero - wyjasniali 
Goehring & Rozencwajg. Doszło do tego, że ofe-
rowano  zapłatę „kupującym” do 45 dola-
rów za baryłkę, aby tylko pozbyć się ropy, po-
nieważ konieczność jej odbioru, magazynowa-
nia i samego poszukiwania magazynów kosz-
towałaby znacznie więcej. 

Zapasy ropy rosną, zużycie 
maleje, notowania dołują 

Ujemne notowania nie przytrafiły się zresztą 
tylko ropie na amerykańskim rynku. Na drugi 
dzień po krachu na NYMEX,  rosyjska ropa Ural 
potaniała o… 113 proc. i także przebiła barierę 0 
dolarów. Kto chciał kupić mógł dostać od pro-
ducentów po 2 dolary za każdą kupioną barył-
kę. Powód ten sam. Przepełnione magazyny, 
które trzeba opróżnić za wszelką cenę aby mo-
gły przyjąć kolejne dostawy.  

Niektórzy mogli sądzić, że skoro na rynku 
dopłaca się do ropy to na stacjach paliwo po-
winno być za darmo. Zwłaszcza, że mniej niż 
zero kosztowała ropa Ural, zasilająca w znacz-
nej mierze krajowe rafinerie. Niestety tak się 
nie zdarzy, Nie tylko z powodu faktu iż w cenie 
paliwa na stacji ponad połowa to podatki i in-
ne daniny państwowe oraz marża rafinerii i de-
talisty. Ujemne notowania surowca to chwilo-
wy zabieg księgowy. O tym jak rzeczywiście 
wyceniana jest ropa naftowa najbardziej mó-
wią notowani ropy Brent z Morza Północnego. 
Kontrakty terminowe na nią nie są fizyczni roz-
liczane w postaci dostawy i odbiory surowca 
w konkretne miejsce, a zatem nie podlega tym 
samym problemomjak WTI na kilka godzin 
przed wygaśnięciem kontraktów. W rezultacie 
Brent 20 kwietnia zakończył dzień po cenie 
25,57 dolarów za baryłkę. Podobnie zresztą no-
towana była ropa WTI ale z dostawą na czer-
wiec. Została wyceniona na  20,43 dolarów 
na plusie. 

Nie do pomyśłenia jeszce 
niedawno było, że ropa 
naftowa może kosztować 
mniej niż 0 dolarów. Tak 
się zdarz ylo na kilku 
kontraktach 
terminowych w USA, 
a nawet w Rosji. 
Od lat synonim 
bogactwa, dzisiaj 
niechciany surowiec, 
którego nie ma gdzie 
magazynować

jjj 
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Niedawne wydarzenia na rynkach 
surowcowych pokazują, że w dużej części han-
del ropą został  zdominowany przez inwesto-
rów finansowych, grających kontraktami ter-
minowymi w celach spekulacyjnych.  Nawet 
jednak jeśli w wyniku zawirowań wyceny nie-
których kontraktów terminowych odbiegają 
znacznie do faktycznych notowań surowca po-
kazuj w jak trudnej sytuacji znalazła się handel 
surowcem, Ropy naftowej nikt nie chce. 

W chwili pisania tego artykułu Brent wyce-
niana była na mniej niż 20 dolarów, a  amery-
kańska ropa WTI na ok. 10 dolarów.  

- W perspektywie krótkoterminowej nadal 
będą dominować poważne skutki popytu zwią-
zane z COVID-19. Narasta zagrożenie „wypeł-
nienia magazynów”, ponieważ zapasy wciąż 
rosną do końca kwietnia i maja oceniają anali-
tycy zza oceanu.  

Gigantyczne                        
pływające magazyny 
Amerykańska straż przybrzeżna poinfor-

mowała, że  dziesiątki tankowców stoją zako-
twiczone u wybrzeży Kalifornii. 27 tankowców 
było zakotwiczonych tylko w porcie Long 
Beach. Łącznie u amerykańskich wybrzeży ma 
kotwiczyć sto kilkadziesiąt ogromnych zbior-
nikowców, w których znajduje się ponad 150 
mln baryłek ropy naftowej. Dla porównania naj-
większe magazyny w Oklahomie mogą po-
mieścić 75 mln baryłek ropy i zapełnione są już 
w 80 proc. Na początku maja mogą wypełnić 
się całkowicie. Pływające magazyny mogą stać 
się zatem jedyną alternatywą dla chcących 
przechować gdzieś ropę. Według  Międzynaro-
dowej Agencji Energii liczba tankowców wy-
korzystywanych jako pływające magazyny mo-
że wzrosnąć do ponad 300 na całym świecie. 
Wiele z nich będzie klasy VLCC o pojemności 
nawet ponad 300 tys. ton. 

Poprzedni największy wolumen surowca 
składowanego w tankowcach miał miejsce 
w czasie kryzysu finansowego ponad 10 lat te-
mu ale było to 100 mln ton. Obecnie jest to pa-
wie dwa razy więcej. Ile to jest około 200 mln 
baryłek ropy naftowej. Wyobrażenie o tym mo-
że dać dzienne zużycie całej gospodarki Wiel-
kiej Brytanii wynoszące ok. 2 mln baryłek. Wy-
starczyłoby na 100 dni zasilania kraju. Zapasy 
ropy w strategicznych magazynach USA prze-
kraczają już grubo pół miliarda baryłek i w naj-
bliższym czasie mogą nadal rosnąć. Ropa jest 
tak tania, że wiele krajów kupuje ją na zapas 
aby skorzystać z “promocji”. 

Ropa naftowa  
ma być tania do czasu 
ożywienia gospodarki 
światowej 

Jak długo baryłka ropy będzie kosztować tak 
mało? Tak długo jak światowa gospodarka b bę-
dzie zamrożona. Tak długo jak długo nie bę-
dziemy jeździć samochodami, jak długo nie bę-
dziemy latać samolotami, pływać statkami, jak 
długo centra handlowe i  biurowe będą zam-
knięte.  

To prawdopodobny scenariusz biorąc 
pod uwagę, że z powodu pandemii COVID-19 
spadek światowego popytu szacowany jest 
przez Międzynarodową Agencję Energetyczną 
na 29 mln baryłek dziennie w bieżącym 
w kwietniu. Natomiast cięcie wydobycia zapro-
ponowane przez kraje OPEC to niecałe 10 mln 
baryłek dziennie. Nadpodaż surowca jest za-
tem ogromna. 

I przekłada się na krajowy rynek. Gwałtow-
ne spadki obserwowane w ostatnich dniach 
na giełdach naftowych znalazły swoje przeło-
żenie w cennikach krajowych producentów pa-
liw. W oficjalnych cennikach rodzimych rafine-
rii zarówno benzyna, jak i olej napędowy, po-

głębiły tegoroczne minima cenowe. Ta pierw-
sza dzisiaj ofercie krajowych producentów jest 
średnio wyceniana na 2761,40 zl/metr sześc. 
i w porównaniu z poprzednim piątkiem pota-
niała o 70 złotych. Metr sześcienny diesla 
pierwszy raz od 2016r.  kosztuje mniej niż 3000 
złotych. Aktualnie jego średnia cena  to 
2954,00 zł. Na przestrzeni tygodnia diesel 
w hurcie potaniał o ponad 100 złotych zauwa-
żają eksperci e-petrol.pl. 

Na stacjach można zatankować benzynę 
i diesla za mniej niż 4 zł za litr. Takie ceny są już 
normą.  

Światowy rynek ropy po raz pierwszy spot-
kał się z zamrożeniem globalnej gospodarki 
i szuka drogi do wyjścia z sytuacji. Kraje OPEC 
pewnie zdecydują się na kolejne ograniczenia 
wydobycia w celu odbicia cen surowca z któ-
rego głównie żyją. Cięć nie można przeprowa-
dzać jednak w nieskończoność. Z drugiej stro-
ny obecne, niskie ceny spowodują zamknięcie 
wielu drogich odwiertów i spadek produkcji. 
Dodatkowo, w końcu coraz więcej krajów zacz-
nie odmrażać gospodarkę. Gdy zrobią to Stany 
Zjednoczone, największy konsument otwarte 
zostaną drzwi do podwyżek i opróżniania prze-
pełnionych magazynów, co będzie skutkować 
koniecznością uzupełniania rezerw i większych 
zakupów.  

Rynek ropy naftowej wróci do normalnoś-
ci. Według analityków może stać się to wcześ-
niej niż można przypuszczać co nie oznacza, 
że ropa drastycznie zdrożeje. Światło na to jak 
może wyglądać niedaleka przyszłość mówią 
kontrakty terminowe z dostawami na wrzesień. 
Są one droższe o ponad połowę w porównaniu 
z kontraktami czerwcowymi, co jest równo-
znaczne z tym, że rynkowi inwestorzy obsta-
wiają, że o tyle we wrześniu zdrożeje ropa naf-
towa. Byłoby  to nadal w okolicy 30-40 dola-
rów.

Czas na robieia zapasów 
Wiele krajów wykorzystuje obecną sytuację 
i napełnia strategiczne rezerwy surowcowe. 
Tak robią m.in. Chiny kupując ropę rosyjską. 
NA spadkach, wojnie cenowej między rosją 
i Arabią Saudyjską korzysta także Polska. 
W kwietniu Naftoport ptzyjmie pół miliona 
baryłek saudyjskiej ropy, oferowanje 
na rynku europejskim ze specjalnymi raba-
tami. Saudyjska ropa ma płynąć do Gdańska 
także w maju. 
Naftoport posiada infrastrukturę o poten-
cjale przeładunkowym 40 mln ton ropy naf-
towej i paliw rocznie. Zapewnia rafineriom 
podłączonym do systemu rurociągów „Przy-
jaźń” alternatywną drogę zaopatrzenia 
w ropę naftową. Naftoport może w całości 
pokryć zapotrzebowanie na ten strategiczny 
surowiec nie tylko obu krajowych producen-
tów paliw, ale także dwóch zakładów rafine-
ryjnych w Niemczech.

jjj 

W ostatnich latach do Naftoportu dostarczana jest ropa z wielu kierunków. Trzy 
lata temu po raz pierwszy w Gdańsku odebrano transport ropy z USA
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Koronawirus sprawił, że praca zdalna powoli 
staje się normą. Nowoczesne programy i apli-
kacje dla pracowników mogą być przydatne 
również w komunikacji z bliskimi.  

Warto przetestować kilka z nich, aby uła-
twić sobie pracę czy współdzielenie przestrze-
ni z domownikami. 

Slack – usługa dla firm 
i organizacji pozarządowych 
Slack umożliwia nie tylko rozmowy grupo-

we, ale również dołączanie do „kanałów”. Każ-
dy z nich to „pokój rozmów”, w którym moż-
na pracować nad wybranym zagadnieniem. 
W kanale jesteśmy w stanie sprawdzić histo-
rię konwersacji oraz wyszukać w niej wybra-
ne frazy. Ponadto rozmowę można podzielić 
na tematyczne wątki. 

Aplikacja jest intuicyjna w obsłudze i posia-
da wiele łatwych do uruchomienia wtyczek, 
np. daje możliwość zgłaszania urlopów. Poz-
wala także przypisać domenę firmy do kon-
kretnego adresu, pod którym użytkownicy 
logują się do systemu. 

Użytkownicy Slacka mogą zrobić ankietę 
czy załączyć do konwersacji pobrany 
z internetu obrazek typu GIF. Przykładowo, 
na kanale można opublikować ankietę z kilko-
ma grami do wyboru. Jeżeli głosowanie zakoń-
czy się remisem, użytkownik rzuca kostką, 
a głosujący widzą wynik na kanale. 

Firma jest w stanie zintegrować Slacka z sy-
stemami zewnętrznymi, co okazuje się szcze-
gólnie przydatne w pracy programistów lub 
dziennikarzy. Dzięki Slackowi mogą oni otrzy-
mywać powiadomienia o gotowych do spraw-
dzenia wersjach produktu lub materiału. Co 
ważne, Slack ma dobrą obsługę wyciszania i do-
stosowywania powiadomień do indywidual-
nych preferencji. Kolejną użyteczną funkcjo-
nalnością Slacka są boty, które mogą automa-

Praca zdalna
Strefa technologii

EPIDEMIA. 
DZIĘKI 
TECHNOLOGII 
WCIĄŻ MOŻEMY 
WYKONYWAĆ 
OBOWIĄZKI

Coraz więcej osób korzysta  
z profesjonalnych narzędzi 

do komunikacji, zarządzania  
projektami i delegowania zadań. 
Niektóre narzędzia są bezpłatne, 
inne można testować za darmo  

ze względu na pandemię 
koronawirusa 
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tycznie przypomnieć o zadaniach do zrobie-
nia. 

Trello – bezpłatna aplikacja 
do zarządzania pracą zdalną 
Trello jest bezpłatną aplikacją do współpra-

cy i organizacji pracy. Dzięki niej pracodawca 
może zachować kontrolę nad zadaniami, któ-
re są w trakcie realizacji, jak też nad zrealizo-
wanymi i planowanymi projektami. Trello 
przydaje się również w organizacji prywatne-
go życia – aplikację docenią współlokatorzy czy 
współmałżonkowie, którzy nie chcą zapom-
nieć o ważnych rzeczach do zrobienia. 

Użytkownicy mają do swojej dyspozycji 
tablice, listy zadań i karty Trello, które mogą 
przypisywać poszczególnym projektom. Są 
w stanie dodawać komentarze i załączniki, 
a także ustawiać powiadomienia dotyczące 
terminów płatności i innych zadań do wyko-
nania. Ponadto Trello można zsynchronizo-
wać z innymi aplikacjami i urządzeniami. 

Basecamp – narzędzie do współpracy 
z klientem 
Basecamp służy do organizacji pracy zespo-

łowej i zarządzania projektami. Umożliwia po-
prawę komunikacji w zespole i zacieśnianie 
współpracy z klientami. Aplikacja pozwala śle-
dzić projekty oraz planować i przypisywać  
zadania do konkretnych osób. Ma także funk-
cję automatycznego podsumowywania postę-
pów. 

Członkowie zespołu mogą: zgłaszać swoje 
pomysły i zapotrzebowanie na tablicy ogło-
szeń, dawać feedback i tworzyć listy zadań 
do wykonania. Mają do swojej dyspozycji ka-
lendarz, czat oraz miejsce do udostępniania 
dokumentów. Aplikację można bezpłatnie 
przetestować podczas 30-dniowego okresu 
próbnego. Osoby prywatne, w tym studenci, 
mają dostęp do okrojonej wersji bez ponosze-
nia dodatkowych kosztów. 

Microsoft® Teams – następca 
aplikacji Skype dla firm 
Microsoft® Teams to aplikacja i usługa 

w chmurze – zestaw narzędzi do komunikacji 
na czacie, telekonferencji i pracy zespołowej. 
Oprogramowanie umożliwia dołączanie do ze-
społów i kanałów. Można w nim udostępniać 
pliki, sprawdzać polubienia, oznaczać użyt-
kowników, zostawiać notatki i prowadzić dy-
skusje. Microsoft® Teams umożliwia bezpiecz-
ną edycję pliku przez kilka osób jednocześnie 
oraz posiada zabezpieczenia klasy korporacyj-
nej.  

Aplikacja jest dostępna w wersji bezpłatnej 
lub rozszerzonej. Ze względu na pandemię 
koronawirusa użytkownicy przez pół roku mo-
gą bezpłatnie testować wersję premium, która 
umożliwia nagrywanie spotkań i zawiera dostęp 
do 1 TB miejsca w chmurze.  

 
Tekst: Anna Bartosiewicz



TEKST: JACEK KLEIN

Tylko program 
stymulacyjny w USA 
warty jest ponad  3 
biliona dolarów. Biliony 
chcą wpompować 
w gospodarkę kraje Unia 
Europejskiej. To dopłaty 
do wynagrodzeń, ulgi 
w podatkach, dopłaty 
do kredytów, żywa 
gotówka. Kilka tygodni 
pandemii pokazały jak 
krucha jest konstrukcja 
współczesnej światowej  
gospodarki.

3 bln dolarów skierowane przez prezydenta 
i Kongres USA na pomoc gospodarce to kwota 
przekraczająca PKB praktycznie wszystkich kra-
jów na świecie, bez kilku ze ścisłej czołówki. 
Kwota trudna do wyobrażenia biorąc pod uwa-
gę, że PKB Polski to około 500 mld dolarów. 
Kwota konieczna do zadysponowania, nawet 
kosztem gigantycznego zadłużenia, ponieważ 
trudne do wyobrażenia mogą być skutki pan-
demii.  

Już doprowadziła do ograniczenia aktyw-
ności 3 mld ludzi. Międzynarodowa Organiza-
cja Pracy szacuje, że nawet 25 mln ludzi na ca-
łym świecie może zostać zwolnionych z pracy. 
Konsumpcja ma spaść o 33 proc., a każdy mie-
siąc hibernacji gospodarki odznacza się nega-
tywnym wpływem na globalne PKB w wyso-
kości 2 pkt. proc.  

To tylko szacunki, ponieważ obecna sytua-
cja wymyka się wszystkim przewidywaniom 
i modelom ekonomicznym. Nikt chyba nie li-
czył nigdy konsekwencji zatrzymania świato-

wej gospodarki na kilka tygodni czy miesięcy. 
Szacunki te obrazują jednak skalę problemu. 
Skala środków zaradczych musi być zatem ade-
kwatna aby osiągnąć zamierzony cel. A celem 
tym jest jak największe ograniczenie strat, bo 
całkowicie nie da się ich zrekompensować. 

Olbrzymie pakiety stymulacyjne osłonią go-
spodarkę światową przed całkowitą katastrofą, 
ale z pewnością nie pozwolą zachować dotych-
czasowej jej struktury. Analitycy Polskiego In-
stytutu Ekonomicznego w raporcie 
„Pandenomics. Zestaw narzędzi fiskalnych i mo-
netarnych w dobie kryzysów”, podsumowali 
pierwszy etap światowej walki z pandemią. 

Kryzys gospodarczy wywołany walką ze 
skutkami pandemii koronawirusa to wydarze-
nie bez precedensu w ostatnich dekadach. Wi-
dać to m.in. w reakcjach i działaniach podjętych 
w poszczególnych krajach.  

- Łącznie kraje G20 i Polska zaplanowały 
przeznaczenie ponad 4 bln dolarów na stymu-
lację fiskalną i to już w pierwszej fazie zmagań 

NAJWIĘKSZA 
AKCJA 
RATOWANIA 
GOSPODAREK. 
WARTA BILIONY 
DOLARÓW
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z koronawirusem. Polski pakiet fiskalny wyno-
si. 6,2 proc. PKB i jest o ponad 5 pp. wyższy niż 
w przypadku kryzysu finansowego 2009 roku. 
Taka skala działań nie dziwi. Obecna sytuacja 
wydaje się poważniejsza od kryzysu sprzed de-
kady, bo stopień ograniczenia aktywności go-
spodarczej, z jakim mamy dziś do czynienia, jest 
charakterystyczny raczej dla warunków wojen-
nych – mówi Piotr Arak, dyrektor Polskiego In-
stytutu Ekonomicznego. 

Koronawirus jako 
podwójny szok 

Pandemia koronawirusa zaskoczyła nie tylko 
tempem rozprzestrzeniania się między kraja-
mi, a nawet kontynentami. Niespodziewane jest 
także to, że w nowoczesnym świecie jedynymi 
skutecznymi metodami zapobiegającymi dal-
szej ekspansji COVID-19 są społeczna izolacja 
i zahamowanie aktywności, także gospodarczej, 
ludności. Mamy do czynienia z ograniczeniem 
podaży pracy z powodu zachorowań, kwaran-

tanny i innych obostrzeń oraz brakiem kompo-
nentów do produkcji na skutek zerwania łań-
cuchów dostaw. Tym zjawiskom towarzyszy 
spadek konsumpcji i inwestycji prywatnych 
oraz silne załamanie w najbardziej wrażliwych 
na skutki hibernacji sektorach, takich jak tury-
styka czy transport. Spada dostępność do kre-
dytów dla firm, obniża się stabilność sektora fi-
nansowego.  

- Ostatnim kanałem oddziaływania 
koronawirusa są nastroje społeczne, gdzie wy-
stępuje odpływ kapitału związany z paniką in-
westorów i spadek zaufania przedsiębiorców. 
Wystarczy spojrzeć na statystyki płynące zza 
oceanu, aby wiedzieć, że obecny kryzys dotknie 
sfery realnej gospodarki w stopniu większym 
niż kryzys finansowy sprzed ponad dekady. 
Wówczas z amerykańskiego rynku pracy znik-
nęło 8,7 mln miejsc pracy. Tylko między 14 mar-
ca a 3 kwietnia tego roku aż 16,6 mln Ameryka-
nów złożyło wniosek o zasiłek dla bezrobot-
nych, a to przecież dopiero początek - piszą ek-
sperci Polskiego Instytutu Ekonomicznego. 

Dzisiaj liczba bezrobotnych w USA przekra-
cza już 25 mln osób. 

Bezprecedensowe środki 
na bezprecedensowy 
kryzys 

Zestawiając wielkość programów (w proc. PKB) 
ogłoszonych obecnie z tymi z roku 2009 widać, 
że dziś przeznacza się na ratowanie gospodarek 
znacznie więcej środków. Dla przykładu w pa-
kiet stymulacyjny USA w wysokości 2 bln dola-
rów (po najnowszych decyzjach to już 3 
bln) dwukrotnie przewyższa środki przezna-
czone na ochronę gospodarki w czasach kryzy-
su finansowego 2007-2009. Gdyby dodatkowo 
uwzględnić wprowadzane mechanizmy gwa-
rancyjne, wartości pakietów byłyby jeszcze zna-
cząco większe (np. dla Polski byłoby to 13,5 proc. 
PKB zamiast 6,2 proc. PKB, dla Niemiec 25 proc. 
PKB zamiast 4,9 proc. PKB). 

Kryzysowe polityki gospodarcze mają wie-
le cech wspólnych, ale różnią się rozłożeniem 
akcentów i rozwiązaniami szczegółowymi. 
W Niemczech stosuje się tzw. Kurzarbeitergeld, 
którego celem jest utrzymanie zatrudnienia 
w przedsiębiorstwach pomimo spadku obro-
tów firmy. Polega ono na państwowym wspar-
ciu wypłat pensji, kiedy firmom brakuje zleceń. 
Wprowadzone w marcu zmiany 
w Kurzarbeitergeld pozwalają na objęcie pro-
gramem także pracowników tymczasowych, 
zawieszenie wpłat na ubezpieczenia społeczne 
za pracowników oraz zwiększenie liczby firm 
mogących ubiegać się o rekompensaty. Podob-
nie do Niemiec działa Dania, gdzie rząd wypła-
ca 75 proc. wynagrodzeń pracowników w cza-
sie kryzysu, Wielka Brytania, pokrywająca 80 
proc. wysokości pensji oraz większość krajów 
europejskich. Francuzi postawili na utrzyma-
nie istnienia jak największej liczby przedsię-
biorstw poprzez gwarantowane pożyczki dla 
firm. Pożyczek udzielają banki komercyjne, zaś 

ich gwarantem jest rząd. Maksymalna kwota 
pożyczki to 3 miesiące obrotu lub 2 lata listy 
płac. W Norwegii łatwo jest zwolnić pracowni-
ka, ale państwo oferuje wysokie zasiłki dla be-
zrobotnych. Są one równe ponad 50% wyna-
grodzenia pracownika sprzed zwolnienia i mo-
gą być wypłacane przez 26 tygodni w okresie 18 
miesięcy. Hiszpania wprowadziła zakaz zwal-
niania pracowników w trakcie kryzysu, 
przy czym pracodawca jest zobowiązany 
do opłacania wyłącznie składek społecznych, 
a pracownicy mogą ubiegać się o zasiłek w wy-
sokości do 70% ich pierwotnej pensji. 

- Poszczególne kraje starają się robić wszyst-
ko, co w ich mocy, aby uchronić gospodarkę 
przed długotrwałą recesją. Również Komisja Eu-
ropejska podjęła szereg działań, na czele z prze-
znaczeniem 3 mld EUR na Instrument Wspar-
cia Kryzysowego, 100 mld EUR na pożyczki dla 
krajów potrzebujących dofinansowania progra-
mów utrzymania zatrudnienia, dodatkowym 1 
mld EUR z budżetu UE w formie gwarancji dla 
Europejskiego Funduszu Inwestycyjnego. Z ko-
lei Europejski Bank Inwestycyjny, w porozu-
mieniu z KE, zaproponował 40 mld EUR 
na gwarancje pożyczkowe i dodatkową płyn-
ność dla banków. Pozwolono także na czasowe 
odejście od reguł Paktu Stabilności i Wzrostu, 
co oznacza zgodę na deficyty budżetowe prze-
kraczające 3 proc. PKB. Także Europejski Bank 
Centralny wdrożył nowe inicjatywy, zobowią-
zując się do przeznaczenia 870 mld EUR na za-
kup aktywów, w tym obligacji rządowych, 
do końca 2020 roku – podkreśla Ignacy Święci-
cki, kierownik zespołu gospodarki cyfrowej 
w Polskim Instytucie Ekonomicznym. 

Polski pakiet stymulacyjny 
W zależności do perspektywy, z której jest oce-
niany różni się wartością. Rząd przekonuje, że 
warty jest ok. 300 mld zł. 200 mld w pierwszej 
fazie pomocy, oraz 100 mld w tarczy finanso-
wej. Organizacje przedsiębiorców mówią, że fak-
tyczne bezpośrednie wsparcie dla firm to zale-
dwie około 30-40 mld zł. 

Jakie straty ponosi natomiast gospodarka? 
To około 2 mld zł dziennie i tutaj nie ma wiekich 
rozbieżności w ocenie skutków gospodarczych. 

Pierwszy pakiet tarczy antykryzysowej to 
m.in. dopłaty dla firm do wynagrodzenia pra-
cowników, zwolnienia z płacenia składek 
na bezpieczenie społeczne, jednorazowe zasił-
ki, gwarancje kredytowe dla firm itp. Tarcza fi-
nansowa to według zapewnień 100 mld zł 
w pompowanych w gospodarkę. 

Tarcza ma trzy filary, podzielone według 
wielkości firmy. Do mikrofirm trafi 25 mld zł, 
do firm małych i średnich 50 mld zł, do firm du-
żych 25 mld zł. Warunkami przyznania subwen-
cji dla mikro firmy są: spadek przychodów ze 
sprzedaży o co najmniej 25 proc. w dowolnym 
miesiącu po 1 lutego 2020 roku w porównaniu 
do miesiąca poprzedniego lub analogicznego 
miesiąca ubiegłego roku; brak postępowania 
upadłościowego lub likwidacyjnego; jjj 
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polska rezydencja podatkowa i rozli-
czanie danin publicznoprawnych za ostatnie 2 
lata obrotowe na terytorium RP; wg stanu na 31 
grudnia 2019 roku nie zaleganie z płatnościami 
danin publicznoprawnych. 

Wsparcie dla mikrofirm będzie obsługiwa-
ne przez banki komercyjne i przyznawane 
w drodze prostej, ustandaryzowanej procedury 
wykorzystującej środki komunikacji elektro-
nicznej. Wielkość wsparcia dla mikrofirmy jest 
uzależniona od skali spadku przychodów i licz-
by zatrudnionych (bez właściciela), jednak nie 
wyższa niż 324 tys. zł. Maksymalnie 75 proc. 
subwencji może pozostać bezzwrotne.. 

W przypadku firm małych i średnich warun-
ki wstępne uzyskania pomocy są takie same, jak 
w przypadku mikroprzedsiębiorców. Wielkość 
wsparcia firm małych i średnich liczona jest nie-
co inaczej, niż w przypadku 
mikroprzedsiębiorców. Maksymalna kwota sub-
wencji finansowej uzależniona jest od spadku 
przychodów i stanowi 4 proc., 6 proc. lub 8 proc. 
sprzedaży rocznej (za rok 2019), jednak nie wię-
cej niż 3,5 mln zł.  

Wsparcie dla dużych firm obsługiwać będzie 
bezpośrednio Polski Fundusz Rozwoju, bez po-
średnictwa banków. Dla dużych firm przewidzia-
ne są pożyczki lub obligacje na okres 2 lat, z op-
cją przedłużenia o rok, o wartości do 1 mld zł), fi-
nansowanie preferencyjne (pożyczki preferen-
cyjne na okres 3 lat z opcją przedłużenia o rok, 
częściowo bezzwrotne i uzależnione od straty 

finansowej i utrzymania zatrudnienia, o wartoś-
ci do 750 mln zł. Pakiet pomocowy  zatwierdzo-
ny już został przez Komisję Europejską.  

Fazy kryzysu można 
podzielić na 5 etapów 

Światowy kryzys gospodarczy wywołany przez 
koronawirusa dzieli się według ekspertów Pol-
skiego Instytutu ekonomicznego to najpierw 
przerwanie łańcuchów produkcji, następnie 
wprowadzenie pierwszych restrykcji, całkowi-
ty lockdown, stopniowe łagodzenie ograniczeń 
i „nową normalność”. Środki zaradcze należy 
dobierać zależnie od fazy, w której się znajdu-
jemy i dlatego dzisiaj dominują działania rady-
kalne. Jak podkreślają analitycy PIE już dziś trze-
ba myśleć o przyszłości. Trzeba się skupić prze-
de wszystkim na nowym podejściu do rezerw 
strategicznych i wzmacnianiu potencjału pol-
skiego przemysłu. Kraje dysponujące silnymi 
koncernami przemysłowymi mogły niemal na-
tychmiast zaangażować je do produkcji dóbr 
na potrzeby sektora medycznego, w sytuacji 
ustania dostaw z Indii i Chin. Niezbędna jest 
znacząca poprawa w obszarze usług publicz-
nych, przede wszystkim ochronie zdrowia. 
Trzeba usprawnić ją organizacyjnie, wzmocnić 
w sferze kadrowej i sprzętowej. Kolejna reko-
mendacja jest związana z koniecznością wyko-
rzystania szans płynących z nowego otwarcia 
w handlu międzynarodowym. Skoro utrzymu-
jemy płynność finansową firm, to także po to, 

by cały region Europy Centralnej zaczął odgry-
wać większą rolę w globalnej gospodarce. 

- Ważnym elementem przygotowanego 
przez nas pakietu rekomendacji jest również 
utworzenie Funduszu Inwestycji Publicznych. 
Pozwoli on finansować działania inwestycyjne 
i antykryzysowe. Należą do nich zarówno duże 
projekty infrastrukturalne, ale także transfor-
macja energetyczna, technologiczna moderni-
zacja szkół i szpitali, wzmocnienie krajowego 
potencjału biotechnologii i farmacji czy też 
większe finansowanie badań i rozwoju w sek-
torze prywatnym – mówi Paweł Śliwowski, kie-
rownik zespołu strategii w Polskim Instytucie 
Ekonomicznym. 

Realizacja powyższych celów będzie możli-
wa jeżeli impuls fiskalny ze strony państwa zo-
stanie podtrzymany także w warunkach nowej 
normalności. Konsolidacja finansów publicz-
nych będzie zatem musiała poczekać. Anality-
cy PIE postulują również działania na rzecz jak 
najambitniejszego budżetu UE, pozwalającego 
przeznaczyć odpowiednie środki na rzecz poli-
tyki spójności, wspólnej polityki rolnej czy tran-
sformacji klimatycznej. 

Rząd już podliczył ile krajowa gospodarka 
stracić może w tym roku. W aktualizacji Progra-
mu Konwergencji ministerstwo finansów prog-
nozuje, że realny PKB w 2020 roku spadnie o 3,4 
proc. rok do roku, zamiast przewidywanych 3,5 
proc. wzrostu. 
Jacek Klein

jjj 
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Premier Mateusz Morawiecki zapowiada 300 mld zł na ratowanie gospodarki
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TRENDY

MODNIE, 
ELEGANCKO 
I ODWAŻNIE

Dobra wiadomość 
dla ludzi biznesu: 
metalowe oprawki są 
nadal modne. Spokoj-
nie można wybrać 
takie, które są ultra-
modne, a jednocześ-
nie będą pasowały 
do biznesowej styliza-
cji. - Należy jednak 
uważać, aby nie prze-
sadzić. Zbyt duże 
oprawki, przerysowa-
ne i mocno awangar-
dowe, mogą osłabić 
profesjonalny wizeru-
nek - przestrzega 
Magdalena Moczul-
ska, właścicielka salo-
nu optycznego Optyk 
Green w Tychach. 

Dodaje, że w bran-
żach kreatywnych 
odważne oprawy, 
wykraczające ponad 
linię brwi, zostaną 
dobrze przyjęte, ale 
w innych - nieko-
niecznie. A przecież 
nikt nie chce, by jego 
stylizacja była przery-
sowana.
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PORADA

WARTO MIEĆ 
KILKA PAR

Powinniśmy mieć 
więcej niż jedne oku-
lary z białymi, przej-
rzystymi szkłami 
w zależności od stroju 
i okazji. Przydatne 
także są okulary prze-
ciwsłoneczne z korek-
cją, a jeśli uprawiamy 
sport - szkła kontak-
towe.

TRENDY

GEOMETRYCZNE KSZTAŁTY 
W KOLORZE ZŁOTYM

W zeszłym roku hitem były metalowe 
oprawki, bardzo cienkie w złotym lub sreb-
rnym kolorze, okrągłe i z podwójnym most-
kiem. W tym sezonie wciąż pozostają w tren-
dach okularowych. 

- Najmodniejsze są nadal metalowe opraw-
ki. Dla kobiet wszelkie geometryczne kształty, 
kocie, okrągłe - wylicza Magdalena Moczulska 
z Optyk Green w Tychach. 

Modne kolory? Tutaj zaskoczenia nie ma, 
bowiem ciągle są to złote, srebrne (w zależ-
ności od naszego typu kolorystycznego), ale 
jest też nowość: złote lub srebrne z dodatkiem 
innych kolorów, np. czerni. 

- Bardzo modne są oprawki z podwójnym 
mostkiem, zarówno dla pań, jak i panów. 
Męskie modele także metalowe, w stylu retro  
- dodaje Magdalena Moczulska.

PORADA

IDEALNE OPRAWKI DLA KOBIET W BIZNESIE
Złote lub srebrne 

metalowe oprawki są 
idealnym i bardzo ele-
ganckim dodatkiem 
dla bizneswoman. 
Biznesmeni z kolei 
muszą nieco uważać, 
bo o ile paniom taka 
oprawa dodaje szyku, 
panów może nieco 
postarzać.  

- Radziłabym 
zachować umiar, aby 

okulary nie wyglądały 
jak sprzed 30 lat - 

mówi wprost Magda-
lena Moczulska.

PORADA

GRUBOŚĆ 
SZKIEŁ

Kupując nowe 
oprawki, warto zwró-
cić szczególną uwagę 
na szkła. Przy cien-
kich, metalowych 
oprawkach grubości 
szkieł będą wyekspo-
nowane (nawet 
przy relatywnie nie-
wielkiej wadzie wzro-
ku), dlatego w takim 
wypadku należy 
zamawiać cieńsze 
szkła, aby całość 
dobrze wyglądała.

PORADA

POWŁOKA BLUE POWINNA 
BYĆ OBOWIĄZKOWA

Pracując przy komputerze, a w biznesie to 
przecież powszechne, warto zaopatrzyć się 
w szkła z tzw. powłoką blue, która niweluje 
szkodliwe działanie światła niebieskiego 
na nasz organizm. Tzw. powłoki niebieskie  
w okularach są przeznaczone dla osób, które 
pracują nie tylko przy komputerze, ale też 
na tablecie, smartfonie i przy ledowym 
oświetleniu. 

- Szkła z powłokami niebieskimi są obo-
wiązkowe, jeśli pracujemy przy komputerze, 
gdyż powodują odcięcie szkodliwego niebie-
skiego światła - mówi optyk Magdalena 
Moczulska. - Niwelują one zmęczenie oczu, 
bezsenność, zapobiegają chorobom siatkówki 
- wylicza Moczulska.

TRENDY

METALOWE OPRAWKI SĄ NAJBARDZIEJ MODNE. CO Z PLASTIKOWYMI?
Eksperci nie mają 

wątpliwości, że 
w tym roku wciąż 
najbardziej modne są 
oprawy okularów 
wykonane z metalu. 
Plastikowe oprawki 
jednak nie są passe. - 

Jednak dla niektó-
rych osób metal 
może być zbyt deli-
katny - zauważa Mag-
dalena Moczulska, 
właścicielka salonu 
optycznego Optyk 
Green w Tychach. - 

Osoby, których styl, 
charakter oraz uroda 
potrzebują podkre-
ślenia, na pewno 
znajdą w salonach 
plastikowe oprawki - 
zapewnia Magdalena 
Moczulska.
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Twój styl
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NAJWIĘKSZY 
REGIONALIZOWANY
SERWIS GOSPODARCZY

W POLSCE

Sprawdzone  informacje gospodarcze ze świata,

z Polski i z Twojego regionu

 Porady dla małych i średnich przedsiębiorstw

 Baza  komunikatów i przetargów

 Relacje  z najważniejszych wydarzeń biznesowych

www.dziennikbaltycki.pl/strefa-biznesu


